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وزیر جهاد کشاورزی: 

سال آینده در تولید 
گندم خودکفا می شویم 

دانش بنیان ها صاحب یک 
بانک تخصصی می شوند

جزئیات فروش ارز اربعین 
از طریق ۵ بانک
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سرمقاله

اصلاح نظام مالیاتی 
به نفع تولید

دولت باید اصلاح اساســی 
در نظام مالیاتی انجام دهد. 
در واقع بایــد نظام مالیاتی 
را دگرگون کند. بزرگترین 
اقدام جلوگیری از فرار مالیاتی است که لازمه آن 
طراحی سامانه رصد تراکنش های پولی و مالی و 
پیاده سازی آن اســت تا تمام تراکنش ها کنترل 
شوند و از محل انتقال و گردش سرمایه و نقدینگی 
براساس ضوابطی مالیات دریافت کنند. به این نکته 
توجه کنید که حجم اقتصاد و حجم گردش سرمایه 
در بخش غیرمولد به قدری بالاست که جلوگیری 
از فرار مالیاتی برای دولت بس است و نیاز به فروش 

حتی یک قطره نفت...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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افزایش خدمات دولت 
الکترونیک از طریق 
پیامرسان های بومی

۶ هزار شرکت به سامانه مودیان سازمان مالیاتی متصل شد

اخذ  مالیات  با کاهش  فشار  بر  تولید
صفحه3

صفحه2

دولت  برنامه ای  
برای  افزایش  قیمت 
 بنزین  ندارد

وزیر  اقتصاد:

معاون سیاســت گذاری و اعتباربخشــی سازمان 
فناوری اطلاعات گفت:اصلاحیه های تنظیم گری 
فناوری اطلاعات درحوزه های تولیدات نرم افزاری، 
خدمات مراکز داده و خدمات ابری درانتظار تصویب 
در مراجع ذیصلاح اســت. حامد منکرسی معاون 
سیاست گذاری و اعتباربخشی ســازمان فناوری 
اطلاعات وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در 
خصوص اقدامات ســازمان فنــاوری اطلاعات در 
خصوص تنظیم گری بخشIT گفت: در حال حاضر 
در بخش تنظیم گری فناوری اطلاعات در حوزه های 
مختلفی به صورت مســتقیم نقش داریم، همانند 
تولیدات نرم افزاری، خدمات مراکز داده و خدمات 
ابری و پیام رسان ها که می توان گفت برخی از مقررات 
قدیمی در این موضوعــات نیازمند بازنگری بودند 
مصوبات اصلاحی آماده شده و در صف تصویب در 
مراجع ذیصلاح هســتند. وی به پیگیری فعالیتها 
جهت تقویت پیام رسان ها اشــاره کرد و افزود: در 
راستای تقویت و مزیت بخشی به پیام رسان ها در 
حال پیگیری برای افزودن خدمات دولت الکترونیک 
و اطلاع رسانی های عمومی در قالب پیام رسان ها و 
پلتفرم های داخلی هستیم. منکرسی ادامه داد: به 
منظور نظم و ساماندهی تولیدات نرم افزاری تفاهم 
نامه ای با سازمان نظام صنفی رایانه ای به امضا رسیده 
است و برای استانداردسازی و افزایش کیفیت نرم 
افزارهــا فعالیت هایی در حال انجام اســت. وی به 
تشکیل کمیته فناوری اطلاعات اشاره کرد و گفت: 
تمام موضوعات مربوط به فناوری اطلاعات، قبل از 
اینکه به کمیسیون تنظیم مقررات ارجاع شود در 
کمیته فناوری اطلاعات در داخل سازمان بررسی 
می شود که در این کمیته اعضایی از خود کمیسیون 
و بخش خصوصی در این جلســات شرکت دارند. 

منکرسی در خصوص پیشرفت...

اجتماعی

رئیس سازمان راهداری و حمل نقل جاده ای گفت: 
سال گذشته نزدیک به ۸۰۰۰ ناوگان اتوبوسرانی 
داشتیم و نزدیک به ۷۰ درصد ناوگان را به اربعین 
اختصاص دادیم و  امسال هم حدود ۷۰ یا ۷۵ درصد 
را به اربعین اختصاص می دهیــم. داریوش امانی 
اظهار کرد: مسیرهای اربعین را از جهت ایمن سازی، 
نصب علایم و هوشمندســازی آمــاده کرده ایم و 
بالاترین میزان اعتبار را برای زیرســاخت در ستاد 
اربعین در راهداری اختصاص دادیم؛ سال گذشته 
۱۸۰۰ میلیــارد تومان و امســال ۲۸۰۰ میلیارد 
تومان تاکنون به سفرهای اربعین تخصیص دادیم 
که به بــالای ۳۰۰۰ میلیارد هم می رســد. معاون 
وزیر راه و شهرسازی خاطرنشــان کرد: با توجه به 
اینکه حدود ۱۰ سال گرما را در ایام اربعین خواهیم 
داشت و همچنین دمای حدود ۴۷ درجه در مرزها، 
اقداماتی از جمله نصب سایه بان، مه پاش و تونل های 
سرد، آب سردکن انجام شده اســت. امانی با بیان 
اینکه مهم ترین بخش سفرهای اربعین، حمل ونقل 
جاده ای است، افزود: سال گذشته حدود ۳۰ درصد 

جابه جایی زائران اربعین توسط ناوگان عمومی انجام 
شد و با تمام مشکلات، با توجه به ارزیابی ستاد اربعین 
کمتر از یک ساعت معطلی زائران را در مرز داشتیم. 
رئیس ســازمان راهداری و حمل نقــل جاده ای با 
اشاره به ظرفیت اتوبوســرانی کشور در ایام اربعین 
بیام کرد: در حال حاضــر ۷۰۰۰ اتوبوس عملیاتی 
داریم اما ۵۲۰۰ تا کمبود وجــود دارد؛ مذاکراتی 
برای اتوبوس های استیجاری از کشورهای همسایه 
انجام دادیم که در صورت نهایی شدن اعلام می شود. 
امانی در پاســخ مبنی بر اینکه بــا توجه به کمبود 
ناوگان، چه اقداماتی برای ســفرهای بین استانی 
انجام شده؟ اظهار کرد: اتفاقی که در اربعین می افتد، 
حمل ونقل عظیمی در فرصت کوتاه است. به فرض 
که اگر محدودیت دیگری هم نداشته باشیم و ناوگان 
هم کامل باشــد در چنین شرایطی با کمبودهایی 
مواجه هســتیم. مخصوصا در روزهای بازگشــت 
زائران اربعین، با توجه به آب وهوای بد اولویت ما این 
است که زائر که به کشور برمی گردد، در اسرع وقت 

سرویس مناسب را دریافت کند.

رئیس سازمان نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس 
کشــور، با بیان اینکه ۸۱ درصد کلاســهای درس 
مستحکم هســتند، گفت: احکامی را در خصوص 
اعتبارات برای به سازی و شاداب سازی و ایمن سازی 
مدارس در برنامه هفتم توسعه پیشنهاد دادیم، همین 
روزها کمیســیون تلفیق مجلــس در این خصوص 
بررسی انجام می دهد و امیدواریم اعتباراتی را در این 

راستا به ما اختصاص دهند.
حمیدرضا خان محمدی در خصوص طرح شــهید 
عجمیان )نهضت به سازی و شــاداب سازی مدارس 
مناطق کم برخــوردار( با بیان اینکــه همین روزها 
کمیسیون تلفیق مجلس در خصوص اعتبار سازمان 
نوسازی در برنامه هفتم بررسی هایی را انجام می دهد، 
اظهار کرد: ۸۱ درصد کلاس های ما مستحکم و ۱۹ 
درصد نامستحکم هستند. در قالب ۱۰۴ هزار کلاس 
درس، ۳۰ هــزار کلاس نیاز به تخریب، باز ســازی 
یا نوســازی و ۷۰ هزار کلاس نیاز به مقاوم سازی و 

نوسازی دارد.
وی ادامه داد: برنامه های پنج ساله توسعه برنامه های 
کلان هســتند و اگر اعتباری خاص از این طریق به 
سرجمع اعتبارات سازمان یا آموزش و پرورش اضافه 
نشود دچار ابرچالش می شویم و این امر تحصیل حدود 
سه میلیون دانش آموز در مدارس را تحت تاثیر قرار 
می دهد. ما احکام خود را به مجلس پیشنهاد داده ایم 

و ان شالله در برنامه هفتم تدبیری برای این امر کند.
خان محمدی با تاکید بر اینکه اولویت اول ما مدارسی 
است که باید تخریب و بازسازی شوند، افزود: ۸۸۰۰ 
کلاس درس تهران نیاز به مقاوم سازی دارد. مدارس 
تهران پر تراکم هســتند و اگر اعتبارات با رویکردی 
که ما پیشــنهاد دادیم در برنامه هفتم مصوب شود 

می توانیم به ســرعت این مســاله را حل کنیم. در 
مدارسی که پر خطر تشــخیص داده شده اند دانش 
آموزان در شــیفت مخالف مدرسه دیگری تحصیل 
می کنند. امیدواریم حکمی برایمان بگذارند. ما منتظر 
اعتبارات هستیم. خیرین نیز در تخریب و بازسازی 

مدارس ما راغب شده اند.
 رئیس سازمان نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس 
کشور در بخش دیگر سخنان خود درباره طرح شهید 
عجمیان )نهضت به سازی و شــاداب سازی مدارس 
مناطق کم برخوردار(، توضیح داد: در این طرح ۱۰۰ 
هزار کلاس درس هدف گذاری شده است، از این بین 
۲۴ هزار کلاس درس تا الان به سازی و شاداب سازی 
شده اند و تا پایان تابستان امیدواریم ۴۵ هزار کلاس 
درس به این تعداد اضافه شود. برنامه ریزی می کنیم 
مابقی کلاسها را در طول سال تحصیلی در روزهای 

پنجشنبه و جمعه انجام دهیم.
خان محمدی تصریح کرد: کل مدارس نیازمند شاداب 
سازی و به سازی توسط سامانه etnab.ir  شناسایی 
می شــوند. مدیران مدارس مناطق کــم برخوردار 
نیازهای مدرسه را در این سامانه ثبت می کنند. ۱۴ 
هزار مدرسه در این سامانه ثبت نیاز کرده اند که ۱۰ 
هزار مدرسه غربالگری شده است. از این تعداد ۳۷۰۰ 
مدرسه در حاشیه شــهر، ۶۰۰۰ مدرسه در مناطق 
روستایی، ۴۰۰ مدرســه در مناطق عشایری و ۳۳۰ 

مدرسه در مناطق مرزی کم برخودار قرار دارد.
به  گفته وی، در راستای انجام طرح شهید عجمیان ۱۳ 
هزار دانش آموز و معلم گروه جهادی تشکیل داده اند 
که بتوانند مسائل مدرسه را حل کنند و ۱۴۸۳ گروه 
مردمی هم در سامانه اتناب ثبت نام و آمادگی خود را 

اظهار کرده اند.

یک نویسنده و کارگردان تئاتر با بیان اینکه در کشوری که 
خبرنگاران آن خوب دیده شوند مطمئناً برای آن کشور و 
مردمانِ آن اتفاقات بهتری خواهد افتاد، گفت: درخواست 
من از دوستان رســانه ای این است که مشکلات حوزه 
فرهنگ و هنر را ببینند، آن ها را بیان کنند و از انتشــار 
صرف نظر نکنند. احسان جانمی اظهار کرد: همان طورکه 
فعالان عرصه فرهنگی، حوزه های مختلف را بررســی 
می کنند، من از خبرنگاران حوزه فرهنگ و هنر انتظار 
دارم که قبل از اینکه اتفاقی رخ دهد به ســراغ موضوع 
موردنظر بروند و این گونه نباشد که بعد از رخ دادن یک 
مسئله یا رویداد و انتشار برخی مباحث در خصوص آن، 

به بررسی موضوع بپردازند.
او افزود: انتظار دارم خبرنگاران تا حد امکان  در صحنه 
حضور داشته باشند و برای یافتن راه حل ها تلاش کنند؛ 
به طور مثال این پرسش مطرح است که چرا تئاتر اصفهان 
علی رغم این همه پتانسیل نمی تواند جایگاه خود را نشان 

دهد و دوستان قادر نیستند حق و حقوق صنف تئاتر را 
مطالبه کنند؟! ازاین رو خبرنگار باید درحالِ تلاش برای 
مرتفع ساختن و حل کردن این مشکلات باشد و مسائلی 
این چنین را برای مســئولین مطرح کرده و درخواستِ 
بررسی کنند و تازمانی که نتیجه را ارزیابی نکرده اند آن را 
رها نکنند. این نویسنده و کارگردان تئاتر با تأکید بر اینکه 
خبرنگاران باید حامی مردم و نماینده زبان آن ها باشند، 
گفت: درخواست من از دوستان رسانه ای این است که 
مشــکلات حوزه فرهنگ و هنر را ببینند، آن ها را بیان 

کنند و از انتشار صرف نظر نکنند. 
جانمی خاطرنشان کرد: بسیاری از موضوعات در حوزه 
فرهنگ  و هنر مغفول است و من می توانم بعضی از آن ها را 
به خبرنگاران پیشنهاد دهم تا پیگیر مسائل شوند و دلیل 
چالش ها را به دست آورند. او تأکید کرد: در کشوری که 
خبرنگاران آن خوب دیده شوند مطمئناً برای آن کشور و 

مردمانِ آن اتفاقات بهتری خواهد افتاد.

شهرهای راه یافته به مرحله نهایی هشتمین دوره پایتخت 
کتاب ایران معرفی شــدند. نشست خبری »شهرهای 
راه یافته به مرحله نهایی هشتمین دوره پایتخت کتاب 
ایران« با حضور یاسر احمدوند، معاون فرهنگی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و اسماعیل جانعلی پور، مدیرکل 
مجامع، تشکل ها و فعالیت های فرهنگی معاونت امور 
فرهنگی در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار شد. 
جانعلی پور با بیان اینکه پایتخت کتاب ایران تحولاتی 
داشته، گفت: کار را از زمانی که مسئول این رویداد در 
اداره مجامع، تشکل ها و فعالیت های فرهنگی معاونت 
امور فرهنگی شدیم آغاز کردیم و  در دی ماه سال گذشته 
پوستر این رویداد رونمایی شد. در طول این مدت ۱۰۵ 
شهر در این جشنواره شــرکت کردند که با داوری های 
صورت گرفته این شهرها به مرحله نیمه نهایی رسیدند. 
او افزود: در فرآیند بررسی ظرفیت شــهرها و کارنامه 
پیشین آنها مورد بررسی قرار می گیرد، همچنین ایده 
و برنامه های پیش روی این شهرها نیز مهم است چراکه 
به دنبال آن هستیم تا به بهســازی و تقویت ایده های 

شهرهای مختلف کمک کنیم.
جانعلی پور در پاسخ به ســوالی مبنی بر این که چه 
اقداماتی در راستای شبکه سازی شهرهای دوستدار 
کتاب با یکدیگر شده است، گفت: پیش از شروع این 
دوره در شبکه شهرهای دوستدار کتاب فعالیت هایی 
انجام شده است تا این شبکه احیا شود و برای شهرها 
و روستاهای دیگر نیز استفاده شود. همچنین در این 
دوره شهرها و روستا در سه دســته برخوردار، نیمه 
برخوردار و کم برخوردار تقسیم بندی شدند و تلاش 
شده است با توجه به ظرفیت شهرها و توسعه یافتگی 
هر یک از آنها و در راستای عدالت انتخاب شکل گیرد.

یاسر احمدوند معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در ادامه این نشست گفت: همانطور که اشاره 
شد، بیش از صد شهر وارد این رقابت شدند و حدود ۷۶ 

شهر به طور کامل مراحل ثبت نام را طی کردند. از این 
میان ۱۲ شهر به عنوان شهرهای دوستدار کتاب انتخاب 
شدند. او با اشاره به اینکه از ۲۴ استان متقاضی شرکت 
در این رویداد بودند گفت: متقاضیان زیادی برای شرکت 
در این رویداد داشتیم که نشان دهنده توجه به کتاب 
در شهرهای مختلف اســت. احمدوند با اشاره به اینکه 
اختتامیه این رویداد در تاریخ ۲۴ مردادماه در برج آزادی 
برگزار می شود بیان کرد: اختتامیه این رویداد با حضور 
مسئولان و نمایندگان ۱۲ شهر برگزار می شود و به این 
ترتیب رقابت نهایی بــرای انتخاب پایتخت کتاب آغاز 
می شود، همچنین در شهریورماه پایتخت کتاب معرفی 
خواهد شــد. معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی گفت: تلاش شده اســت به برنامه های متنوع 
شهرها در این دوره توجه شود. همچنین امکاناتی که باید 
در این شهرها وجود داشته باشد از طریق برنامه ریزی 
توسط دستگاه های رسمی تدارک دیده شده است، به 
علاوه از ظرفیت مردمی نیز در این رویداد استفاده خواهد 
شد. او ادامه داد: به این ترتیب از مروجان کتاب، اهالی فکر 
و اندیشه برای این مهم استفاده شده است و امیدواریم 
مرحله جدیدی از شور و نشــاط برای موضوع کتاب در 
شهرها آغاز شود تا پیشــنهادات خود را به مرحله اجرا 

رسانده از ظرفیت خود استفاده کنند.
احمدوند گفت: همان طور که گفته شد شاخص های 
مدنظر هیئت داوری در این دوره شــامل مواردی از 
جمله جامعیت در توجه به همه اقشار و بهره مندی 
از خدمات به ویژه برای معلولان و آســیب دیدگان، 
بهره گیری از ظرفیت خیرین، بهره گیری از ظرفیت 
رسانه، توجه به ظرفیت ســازمان ها، طراحی و اجرا 
بین شیوه های رقابتی و بهره گیری از توان فرهنگی 
نو، قابلیت ارائه طرح ها با ظرفیت توسعه و تکثیر، ارائه 
ضمانت اجرایی برای طراحی و ایجاد همگرایی بین 

مدیران استانی و شهری می شود.

معاون اول رئیس جمهور با حضــور در خبرگزاری 
جمهوری اسلامی، رســانه را عرصه جنگ جدید در 
دنیای کنونی دانست و از خبرنگاران به عنوان سربازان 
این جبهه جدیــد یاد و از زحمات آنهــا تقدیر کرد.
محمد مخبر که در آیین روز خبرنگار در ســخنانی 
با گرامیداشــت یاد امام راحل)ره( و شهدای جنگ 
تحمیلی و شهدای خبرنگار، خطاب به اهالی این رسانه 
اظهار داشت: هیچ کس به اندازه شما نمی داند که این 

حرفه از چه اهمیت و سختی برخوردار است.
وی با بیان اینکه هر صحنه خطری که در کشور وجود 
داشــته، خبرنگاران حاضر بوده اند؛ به دوران جنگ 
تحمیلی و حضور مردم در عرصه دفاع مقدس اشاره 
کرد و گفت: در زمان بروز بحــران ها نیز خبرنگاران 

برای انعکاس مسائل مردم همواره حضور داشته اند.
وی با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب عمیق ترین کلام 
را در حوزه رسانه اظهار کرده اند، افزود: این واقعیتی 
است که ما در یک جنگ تن به تن در عرصه رسانه قرار 
داریم؛ امروز جبهه دشمن، جبهه جنگ، تانک و توپ 
و هواپیما نیست، خاکریزی که جلوی ما صف کشید 
یک جنگ رسانه ای است و مرتب هم شاهد هستیم که 
سنگرها جابجا می شوند. وی با بیان اینکه رهبر معظم 
انقلاب عمیق ترین کلام را در حوزه رسانه اظهار کرده 
اند، افزود: این واقعیتی است که ما در یک جنگ تن 
به تن در عرصه رسانه قرار داریم؛ امروز جبهه دشمن، 
جبهه جنگ، تانک و توپ و هواپیما نیست، خاکریزی 
که جلوی ما صف کشید یک جنگ رسانه ای است و 

مرتب هم شاهد هستیم که سنگرها جابجا می شوند.
مخبر در ادامه به حوادث سال گذشته در کشور اشاره کرد 
و گفت: در این جریانات خودتان دیدید که رسانه دشمن 
و رسانه سلطه چه کارهای عجیبی انجام داد.وی افزود: 
همه افرادی که درگیر جریان برخی اغتشاشات بودند، 
عدد بالایی نبود اما آنچنان صحنه سازی کردند که انگار 
کل کشور روی آتش قرار دارد و این قدرت رسانه است.

مخبر یادآور شد که در تاریخ کشوری سراغ نداریم که ۵۰ 
هزار نفر را از کشورهای مختلف جمع کنند و هزینه های 
آنها را بپردازند تا علیه آن کشور اغتشاش کنند اما غربی 
ها خواننده های دنیا را که چندین میلیون دنبال کننده 
داشتند را جمع کردند تا علیه جمهوری اسلامی همخوانی 
کنند. وی با اشاره به اینکه آمریکا حدود ۴۰۰ میلیون دلار 
برای تقابل رسانه ای با ایران هزینه کرده است، به موفقیت 
دولت ســیزدهم برای کنترل اوضاع و بازگشت آرامش 
به کشور اشــاره کرد و گفت: آخرین هجمه آنها این بود 
که تمام رسانه ها را برای به خیابان آوردن مردم در ایام 

اغتشاشات بسیج کردند ولی توفیق نیافتند.
معاون اول رییس جمهور در ادامه با اشاره به جایگاه 
و نقش رسانه در حوادث تاریخی و اسلامی به رویداد 
غدیر و عاشورا اشاره کرد و اظهار داشت: حادثه عاشورا 
نتیجه عدم تبیین حادثه غدیر است اگر در غدیر این 
کاری که حضرت زینب)س( و امام سجاد)ع( بعداز 
عاشورا انجام داده بودند، انجام می شد، دیگر حادثه 

عاشورا اتفاق نمی افتاد.مخبر در ادامه حادثه عاشورا 
را تقابل حق و باطل و کفر و دین دانست و تاکید کرد: 
امروز مظلومیت جمهوری اسلامی ایران در صحنه 
رسانه اســت؛ این واقعیتی است که در بخش رسانه 
سرمایه گذاری لازم انجام نشده است و امروز آسیب 

آن را می بینیم.
معاون اول رییس جمهور تاکید کــرد: خبرنگاران 
جهادی، ایثارگر، جان بر کف، صادق و جسور می توانند 
در صحنه نقش آفرینی کنند و در برابر اقدامات رسانه 
ای دشمن روشنگری نمایند.مخبر در ادامه با اشاره 
به مشکلاتی که در کشور در ابتدای دولت سیزدهم 
وجود داشت، گفت: دولت در این دو سالی که گذشت، 
روزهای بسیار سختی را پشت سر گذاشت و خطراتی 
را از کشور رفع کرد. وی با برشــمردن برخی از این 
مشکلات افزود: وقتی دولت سیزدهم کار را آغاز کرد 
در بخش های مختلفی دچار مشکلات جدی بودیم.
وی یادآور شد: به خاطر دارید که در شهریور ۱۴۰۰ 
روزانه بین ۷۰۰ تا ۷۵۰ نفر بر اثر کرونا جان خود را از 
دست می دادند؛ در آن شرایط نه به ما واکسن دادند و 
نه اجازه دادند خودمان واکسن را بسازیم.مخبر ادامه 
داد: در زمان کرونا در شرایطی قرار داشتیم که حتی 
برای ساخت واکسن هم مواد اولیه و تجهیزات را ضبط 

کردند و از پول خودمان به خودمان واکسن ندادند.
معاون اول رییس جمهور تاکید کرد: ذخایر راهبردی 
کشور در وضعیتی قرار داشت که واقعا برخی شب ها 
برای تامین آنها نگرانی جدی داشــتیم زیرا ذخایر 
راهبردی گندم، جــو، ذرت، کنجاله، روغن زیر خط 
قرمز بود.مخبر با بیان اینکه در برخی استان ها برای 
۱۲ روز گندم داشــتیم، افزود: این بدان معنا بود که 
اگر اتفاقی چون سیل و زلزله در استانی رخ می داد، 
نمی توانستیم گندم یا آرد به آن استان برسانیم.وی 
به موضوع فروش نفت در ابتدای دولت ســیزدهم 
اشاره کرد و گفت: در آن زمان روزانه بین ۳۰۰ تا ۴۰۰ 
هزار بشــکه نفت می فروختیم و به پول های آن هم 
نمی توانستیم دسترسی پیدا کنیم یعنی ضبط می شد 

و نمی توانستیم جابجا کنیم و از آن استفاده کنیم.
وی ادامه داد:پول های بلوکه شده  کشور هم وضعیتی 
داشت که نمی توانستیم از آن استفاده کنیم.وی گفت: 
حتی برای تهیه کالاها اساســی، از پول هایی که در 
کشورهای همسایه خودمان داشتیم نمی توانستیم 
اســتفاده کنیم.معاون اول رئیس جمهور بیان کرد: 
وضعیت درآمدهای دولت به شــکلی بود که باید از 
بانک مرکزی و چاپ پول استفاده می کردیم تا هزینه 
های جاری را پوشش دهیم که تبعات آن هم ایجاد 
تورم های ســنگین بود.مخبر با یادآوی تورم حدود 
۶۰ درصدی در ابتدای روی کار آمدن دولت سیزدهم 
گفت: شما خاموشی های گسترده تابستان و قطع گاز 
در زمستان را به یاد دارید نه اینکه یک شهر یا دو شهر 
یا یک کارخانه اینگونه باشــد بخش زیادی از کشور 

دچار این مسائل بود.

۷۰ تا ۷۵ درصد ظرفیت اتوبوسرانی به اربعین اختصاص می یابد

۸۱ درصد کلاس های درس مستحکم هستند

مخبر: افراد درگیر جریان برخی اغتشاشات، عدد بالایی نبود
سياسیفرهنگی 

خبرنگاران مشکلات حوزه فرهنگ و هنر را بیان کنند

نامزدهای پایتخت کتاب ایران معرفی شدند



اقتصاد2
ایران

پرداخت مالیات مشاغل در ۶ قسط
براساس بخشــنامه رئیس کل سازمان امور 
مالیاتی امکان افزایش ۲ ماهه اقساط مالیات 
صاحبان مشاغل در صورت درخواست مودی 

و تایید اداره کل مالیاتی فراهم شده است.
براساس مصوبه ســازمان امور مالیاتی امکان 
تقســیط مالیات مودیان از 4 ماه به 6 ماه در 
صورت درخواست افراد به وجود آمده است. 
لازم به ذکر اســت، پیش از این سازمان امور 
مالیاتــی اعلام کــرده بود کــه در خصوص 
مودیانی که مالیات قطعی تبصره 100 خود 
را پذیرفته اند امکان تقسیط مالیات خود تا 4 

ماه را دارند.
در بخشنامه سیدهادی سبحانیان رئیس کل 
سازمان امور مالیاتی به ادارات کل این سازمان 
ذکر شده اســت که حسب درخواست مودی 
مالیاتی و موافقت اداره کل امور مالیاتی ذیربط 
مدت زمان تقسیط پرداخت مالیات موضوع 
بند )4( دستور العمل شماره 3/140۲/۲00 
مــورخ ۲7/0۲/140۲ در ارتبــاط با مالیات 
مقطوع عملکرد سال 1401 برخی از صاحبان 
مشــاغل در اجرای حکم تبصره ماده )100( 
قانون مالیاتهای مســتقیم اصلاحی مصوب 
31/04/1394 بــا رعایــت مفــاد بند )ل( 
تبصــره )6( قانون بودجه ســال 140۲ کل 
کشــورحداکثر به مدت ۲ ماه مازاد بر 4 ماه 
تعیین شده در دســتورالعمل یاد شده قابل 

افزایش می باشد.

مجــوز فــروش گاز مایع به 
پالایشگاه ها داده شد

دبیرکل انجمن صنفــی کارفرمایی صنعت 
پالایش نفت از صدور مجوز فروش گاز مایع 
به پالایشگاه ها خبر داد و گفت: پالایشگاه های 
کشــور 1۵7هزار میلیارد تومــان از دولت 
طلب دارند که بیشــتر این مطالبات مربوط 
به ســال های 1400 و 1401 اســت. ناصر 
عاشوری، دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی 
صنعت پالایش نفت اظهار داشــت: مالیات 
مســتقیم پالایشــگاه های نفتی در ســال 
گذشــته به 48 هزار میلیارد تومان رســید 
کــه رقم بســیار بالایــی اســت. وی افزود: 
از ســوی دیگر، پالایشــگاه های کشور 1۵7 
هزار میلیارد تومــان از دولت طلب دارند که 
 بیشــتر این مطالبات، مربوط به ســال های 

1400 و 1401 است.
عاشــوری با اعــلام اینکــه "تولیــد روزانه 
بنزین کشــور بیــن 110 تــا 11۵ میلیون 
لیتر متغیر اســت"، گفت: برآورد می شــود 
که میــزان ناترازی بنزیــن، روزانه 10 تا 1۵ 
میلیون لیتر اســت که رقم بالایی اســت و 
مســئولان باید برای کنتــرل مصرف فکری 
کنند، از جملــه روند مصــرف خودروهای 
 تولیــدی کــه بســیار پرمصرف هســتند،

 اصلاح شود. 
وی ادامه داد: پالایشگاه مهر خلیج فارس که 
با خوراک 130 هزار بشکه میعانات گازی در 
حال احداث اســت، به پیشرفت 43درصدی 
رسیده است و با به مدار بهره برداری وارد شدن 
این پالایشــگاه، مســئله ناترازی بنزین رفع 
 می شود و به هم ترازی تولید و مصرف بنزین 

خواهیم رسید.
دبیرکل انجمن صنفــی کارفرمایی صنعت 
پالایش نفت تصریح کرد: اگر تأمین مالی این 
پالایشگاه به موقع انجام شود، سال آینده شاهد 
بهره برداری از آن خواهیم بود اما متأسفانه از 
مصوبه تخصیص ۵00 میلیون دلاری به این 
پالایشــگاه، تا امروز هیــچ پرداختی صورت 

نگرفته است.
عاشوری با بیان اینکه "برای مسئله بدهی های 
انباشــته و قابل توجه دولت به پالایشگاه ها، 
3 راهــکار به دولــت ارائه داده ایــم"، گفت: 
یکی از راهکارها، صــدور مجوز فروش برخی 
از فرآورده هــای نفتی مثــل گاز مایع، نفت 
ســفید و نفت کوره به پالایشــگاه ها اســت 
که طــی هفته های اخیر، مجــوز فروش گاز 
 مایع مازاد بر نیاز داخلی را به پالایشــگاه ها 

داده اند. 
وی افزود: صدور مجــوز دریافت نفت خام و 
میعانات برای فروش از ســوی پالایشگاه ها، 
مازاد بر ۲.۲ میلیون بشــکه ای که هم اکنون 
بــه پالایشــگاه ها تحویل می شــود، راهکار 
دیگری اســت که مطرح شــده و همچنین، 
تهاتر بدهی های مالیاتی با مطالبات از دولت، 
راهکار دیگری اســت که منتظریم مجوز آن 

صادر شود.

خبر

احســان خاندوزی گفت: 
هیــچ طرحــی دربــاره 
افزیش قیمــت بنزین در 
دولت مطرح نشــده است 
و چنین چیزی در دستور 
کار نیست .وزیر امور اقتصادی و دارایی در گفتگو 
با خبرگزاری خبرآنلاین، در پاســخ به این سئوال 
که پیش از این مقامات دولت بــا همین صراحت 
می گفتند افزایش قیمت نان و بنزین در دستور ار 
قرار ندارد، اما نان در روزهای اخیر گران شده است 
و ممکن است این ســناریو برای بنزین نیز اجرایی 
شود، گفت: موضوع نان داســتان ویژه ای دارد که 
 وزیر کشــور در روزهای آتی درباره ی آن صحبت 

خواهد کرد.
او گفت: درباره نان ماجرا این است که در استان های 
مختلف کشور بنا به شرایط در حال تصمیم گیری 
درباره قیمت نان هستند و به زودی جزییات ماجرا 
از سوی وزیر کشور اعلام می شود اما درباره قیمت 
بنزین قاطعانه بگویم هیچ طرحی در دســتور کار 
دولت نیســت. هجده تیرماه ســال جاری مسعود 
امراللهی مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای 
اساسی وزارت جهاد کشاورزی در همان مقطع اعلام 
کرد: نان هیچ گونه افزایش قیمتی نداشته است و 
هرگونه افزایش قیمت و گران فروشــی نان ممنوع 

است و با متخلفان برخورد می شود.
وی افزود: قیمت آرد ثابت است و تغییری نداشته 
است و برای جبران دیگر افزایش هزینه های تولید 
نانوایان نیز وزارت اقتصاد به طور روزانه 30 درصد 

قیمت نان فروخته شده را به طور مستقیم به حساب 
نانوایان واریز می کند.

وزیر امور اقتصاد و دارایی درمورد اظهار نظر رییس 
سازمان برنامه و بودجه دولت قبل درخصوص انتشار 
اوراق نیز گفــت: نیازی به مناظره نیســت. آقایان 
باید جواب دهند که چرا تــا این اندازه بدهی ایجاد 
کرده اند؛ بیش از نیمی از کل اوراق سال 1401 برای 
بازپرداخت بدهی دولت قبل پرداخت شده است. 
قیمت نــان اما در تعطیلات پایانی هفته گذشــته 
افزایش یافــت و بنا بر اعلام اتحادیــه نانوایان ، در 
تهران و سایر استان ها تا پایان مرداد تصمیم گیری 

لازم صورت خواهد گرفت.

پول ایران در چین بلوکه شده است؟
سید احســان خاندوزی همچنین رمورد اینکه آیا 
ایران پول بلوکه شــده ای نزد چیــن دارد یا خیر؟ 
توضیح داد: هرچیــزی که به عنــوان منابع ایران 
در چین وجود دارد، فقط بــرای اجرای پروژه های 
فاینانســی اســت که چینی هــا در ایــران انجام 
می دهند. در واقع یک سری از شرکت های چینی 
در بخش های مختلف راه، نفــت و… پروژه هایی 
انجام می دهند و این مابه ازای هزینه هایی است که 
ایران قصد داشت بپردازد. وی ادامه داد: این مسیر 
یک ورودی و یک خروجی دارد. یعنی هر ماه بانک 
مرکزی مبلغی را برای پروژه ها به این عدد اضافه و 

بابت پروژه ای که درحال انجام است بخشی را خرج 
می کند. این عدد هر روز فرق می کند.

وزیر اقتصاد در ادامه درمورد لایحه مقابله با رسوب 
کالا عنوان کرد: متن لایحه بــه دلیل اینکه برخی 
دستگاه ها از جمله ســتاد مبارزه با قاچاق و وزارت 
کشور نکاتی داشتند که درمورد زمینه های گمرک 
و اموال تملیکی اختلاف نظر وجود داشت، لایحه 
در کمیسیون نگه داشته شده است تا اختلاف نظر 

برطرف شود و بعد به دولت ارسال خواهد شد.

سهم بخش مسکن از تسهیلات بانکی
خاندوزی با تاکید بر اینکه بانک مرکزی به عنوان نهاد 
تنظیم گر بانک ها بسیار پافشاری کرد که سهم حدود 
هفت درصدی بخش مسکن از کل تسهیلات در سال 
گذشــته به بیش از دو برابر افزایش پیدا کند، اظهار 
کرد: در قانون جهش تولید مســکن عدد ۲0 درصد 
وجود دارد. بنابراین بانک ها در سال جاری باید بیش 
از گذشته تلاش کنند. بانک مرکزی پیگیر این موضوع 
است و وزیر راه و رییس کل بانک مرکزی جلساتی با 
مدیران عامل بانک ها داشتند تا بانک هایی که عقب 

افتادگی دارند عقب ماندگی خود را جبران کنند.

نیازی به مناظره نیست
وزیر امور اقتصاد و دارایی درمورد اظهار نظر رییس 
سابق ســازمان برنامه و بودجه ، محمدباقر نوبخت 
درخصوص انتشار اوراق نیز گفت: نیازی به مناظره 
نیست. آقایان باید جواب دهند که چرا تا این اندازه 
بدهی ایجاد کرده اند؛ بیش از نیمی از کل اوراق سال 
1401 برای بازپرداخت بدهی دولت قبل پرداخت 

شده است.

وزیر اقتصاد:

دولت برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین ندارد

وزیر جهاد کشاورزی: 
ســال آینده در تولیــد گندم 

خودکفا می شویم
وزیر جهاد کشــاورزی گفت: با افزایش عملکرد در 
واحد سطح و جهش تولید در دیم زارها در تولید گندم 
خودکفا می شویم. محمد علی نیکبخت وزیر جهاد 
کشاورزی اظهار داشت: اصلی ترین وظیفه ما در این 
وزارتخانه تامین امنیت غذایی کشور است که در این 
راستا به سمت تولید محصولات اساسی و استراتژیک 
در حال حرکت هستیم. وی افزود: برای افزایش تولید 
و حفظ امنیت غذایی کشور به استفاده از ظرفیت های 
شرکت های دانش بنیان توجه می شود و همچنین 

برای حفظ منابع تولید در کشور تلاش می شود.
وزیر جهــاد کشــاورزی ادامــه داد: ظرفیت های 
دانش بنیــان و نخبه زیادی در ســطوح مختلف و 
دانشــگاهی وجود دارد که در این دوره وزارتخانه 
برای افزایش تولید و بهره وری مورد اســتفاده قرار 
می گیرند. نیکبخت تصریح کــرد: در مصرف آب 
بخش کشاورزی نیازمند صرفه جویی 13 درصدی 
هستیم که در این ارتباط برنامه ریزی های لازم انجام و 
دستورالعمل ها تدوین شده است. همچنین اعتبارات 
لازم نیز اعلام شد. وی گفت: با در نظر گرفتن مهمانان 
مهاجران افغانستانی باید بتوانیم غذای 80 میلیون 
نفر را در کشور تامین کنیم که در این راستا حمایت 
از تولیدکننده داخلی در دســتور کار اســت. وزیر 
جهاد کشاورزی ادامه داد: در شرایط فعلی اگر لازم 
باشد برای تنظیم بازار داخلی گوشت قرمز نیز وارد 
می کنیم اما باید توجه داشــت که حمایت از تولید 

داخل و تامین آن راحت تر از واردات است.
نیکبخت افزود: از برنامه های وزارت جهاد کشاورزی 
تمرکز بر روی صنایع تبدیلی و تکمیلی است که در 
این زمینه 7 هزار طرح با پیشــرفت بالای ۲0 درصد 
وجود دارد اما به دلیل مشــکلات امکان تکمیل آن 
وجود نداشته است. وی بیان کرد: اگر صنایع تبدیلی 
بخش کشاورزی تکمیل کننده زنجیره تولید هستند 
و در کشور به اندازه کافی وجود نداشته باشد بخش 
کشاورزی نیز نمی تواند به درستی به وظایف خود عمل 
کند. وزیر جهاد کشاورزی گفت: در بخش تولیدات 
شیلاتی نیز از مهمترین مســائل مورد توجه وزارت 
جهاد کشاورزی است زیرا فرصت بی بدیلی برای کشور 
ایجاد کرده است. نیکبخت افزود: این بخش در گذشته 
آسیب دیده است اما در آینده خبرهای خوبی در این 
حوزه خواهیم داشت و اطلاع رســانی می شود. وی 
یادآور شد: برای حمایت از تولیدکنندگان قراردادهایی 
منعقد خواهد شد تا با خیال راحت بتوانند به کار خود 
ادامه دهند و تولیدکنندگان صنعتی و سنتی فعال تر 
خواهند شد. وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: اولویت 
نخست ما تولید داخل است و تا جای ممکن از واردات 
محصولات پروتئینی خودداری می کنیم. وی خاطر 
نشان کرد: خرید تضمینی گندم نیز از 9 میلیون و 130 
هزار تن عبور کرده و حدود 46 درصد طلب کشاورزان 

پرداخت شده است.

ظرفیت ســاخت یک میلیون 
مسکن در بافت  فرسوده 

مدیر کل راه و شهرسازی استان تهران از امکان 
ساخت یک میلیون واحد مسکونی در بافت های 
فرسوده شــهر تهران خبر داد و گفت: در حال 
حاضر مشــارکت کنندگان یا صاحبان ملک یا 
سازندگان می توانند از تسهیلات ۵۵0 میلیون 
تومانی اســتفاده کنند. به گزارش وزارت راه و 
شهرسازی، حسین جنتی اظهار کرد: بررسی ها 
نشان می دهد که در شهر تهران ۲30 هزار پلاک 
فرســوده و ناکارآمد وجود دارد که البته شامل 
محدوده بافت های تاریخی نیز هست. وی اضافه 
کرد: متوسط تولید مسکن از یک پلاک فرسوده 
پنج واحد مسکونی اســت و پیش بینی می شود 
در ۲30 هزار پلاک فرسوده تهران امکان تولید 
یک میلیون واحد مسکونی وجود دارد، به همین 
منظور باید تمام مدیران شــهری، انبوه سازان، 
صنعتی سازان، سازندگان متبحر در بافت های 
فرسوده از تسهیلات 19 بندی مشوقانه بافت های 

فرسوده استفاده کنند.
جنتی با بیان اینکه شــهرداری تهران نیز نهایت 
تخفیف را به جهت گرفتن پروانه در بافت اعمال 
کند، بیان داشت: تا دولت بتواند ظرفیت ماده 1۲ 
قانون جهش تولید مسکن را به درستی در بافت 
فرسوده هدایت کند. وی ادامه داد: در حال حاضر 
مشارکت کنندگان یا صاحبان ملک یا سازندگان 
می توانند از تسهیلات ۵۵0 میلیون تومانی استفاده 
کنند تا چهره شهر زیبا و تازه شده و ایمنی و امنیت 

زندگی در شهر تهران افزایش یابد.
مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران با اشاره به 
لزوم ورود بخش خصوصی به مسکن، بیان داشت: 
تجربه ورود بخش خصوصی به حوزه مسکن تجربه 
برد هم برای متقاضی و هم ســرمایه گذار است و 
سبب می شــود تمام ظرفیت های قانونی جهش 

تولید مسکن فعال شود.
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بانک مرکــزی جزئیات و تمهیــدات عرضه ارز 
اربعین حســینی)ع( از طریق پنج بانک عامل 
در ســال 140۲ را اعلام کرد. شرایط دریافت و 
بانک های عامل توزیع کننــده ارز اربعین به این 
 شرح اســت: 1ـ فروش ارز )اسکناس( به زائرین 
به صورت دینار عراق حداکثر به مبلغ ۲00 هزار 
 ،ETS دینار عراق به هر زائر به نرخ فروش اسکناس
که معادل ریالی آن حدود 6۲ تا 6۵ میلیون ریال 

است.
۲ـ فروش ارز به زائرین بالای ۵ ســال، از تاریخ 
۲8/0۵/140۲ تــا تاریــخ 14/06/140۲ ، 3ـ 
فــروش ارز در بانک های منتخب ملــی ایران، 
صادرات، تجارت، سپه و پست بانک 4ـ فروش ارز 

به زائرین محدودیتی بابت فروش ارز مسافرتی 
در سال جاری برای متقاضیان ایجاد نمی کند.

۵ـ سرپرســتان خانوار با در دست داشتن کلیه 
مدارک هویتی خود و اعضــای خانوار می توانند 
نســبت به خرید ارز اربعین اعضای خانوار خود 
)همسر و فرزندان( از طریق بانک های تعیین شده 
اقدام نمایند.6- فروش ارز تنها به زائرانی انجام 
خواهد شد که در سامانه سماح ثبت نام نموده اند 
و مجوز خرید ارز )کد پیگیری مربوط( را دریافت 
کرده اند.7- مدارک مورد نیــاز برای مراجعه به 
بانک و دریافت اسکناس دینار عراق، ارایه اصل 
کارت ملــی و گذرنامه )یا برگه تــردد اربعین( 

معتبر زائر است.

معــاون ارزی  بانک مرکزی با بیــان اینکه هدف 
بانــک مرکزی تســهیل، توســعه و نظــام مند 
کردن امور تجاری کشــور اســت تأکید کرد: در 
این راستا توســعه فعالیت صرافی ها در شرایط 
فعلی کشور ضروریست و کســب و کار صرافی ها 
باید ســودآور باشــد. محمــد آرام در نشســت 
هم اندیشــی با نمایندگان جامعــه صرافی های 
بانکی و تضامنی کشــور تاکید کرد: توسعه مدل 
کسب و کار صرافی ها با اســتفاده از ظرفیت های 
 مرکز مبادلــه ارز و طــلا در دســتور کار بانک 

مرکزی قرار دارد.
معاون ارزی بانک مرکزی افزود: با راه اندازی مرکز 
مبادله بر اساس مصوبه شــورای پول و اعتبار در 
اسفند ماه ســال گذشــته معاملات ارزی حوزه 
اسکناس اعم از انواع اسکناس و نیز حوزه طلا اعم 
از شمش و فلزات گرانبها به ویژه نقره و ابزارهای 
مالی جدید مبتنی بر آنها عملًا جزو فعالیت های 
جدید در این مرکز تعریف شــد که خوشبختانه 
با اقدامات خوبی که در این زمینه انجام شــده به 
زودی فعالیت های مرکز مبادله وارد فاز جدیدی 
می شود که نیازمند نهایی شدن مدل کسب و کار 
جدید برای صرافی ها و تحول و توسعه در اقدامات 

آنهاست.
این مقام مسئول بانک مرکزی یادآور شد: اعضای 
مرکز مبادله صرافی های بانکی و تضامنی خواهند 

بود و بانک مرکزی مجوزهــای لازم برای فعالیت 
صرافی ها در هر یک از حوزه های تعریف شــده 
را با توجه بــه عملکرد آنها و نــوع مجوزی که از 
حوزه نظارت بانک مرکزی اخــذ کرده اند، صادر 

خواهد کرد.
آرام گفت: فعالیت صرافی ها تا پیش از این صرفاً 
بر فیزیک اســکناس متمرکز بود امــا به زودی 
مجوز فعالیت در حوزه ســکه طلا، شــمش طلا 
و ســایر فلزات گرانبها از جمله نقــره به موضوع 
فعالیت صرافی ها اضافه خواهد شــد و صرافی ها 
می تواننــد در این زمینــه نیز به کســب و کار 
جدیــد بپردازنــد. همچنین فعالیــت در حوزه 
حوالجات غیر بازرگانی در ســرفصلهای 63 گانه، 
حوالجات خــرد و حوالجات عمده نیــز از جمله 
 فعالیت هایی است که صرافی ها می توانند در مرکز

 مبادله انجام دهند.
معــاون ارزی بانک مرکــزی ادامــه داد: آماده 
ســازی زیرســاخت ها و تدویــن مقــررات و 
دســتورالعمل های لازم در خصــوص توســعه 
مرکــز مبادله زمانبر بــود و در حــال حاضر این 
زیرساخت ها و مقررات در حال نهایی شدن است 
و ظرف یکی دو ماه آینده اجرایی خواهد شــد و 
 بازار ارز به عنوان یک بازار خــود انتظام وارد فاز 

جدیدی می شود.
آرام با اشــاره بــه اینکه تــا پیش از ایــن امکان 

عرضــه و معاملــه انــواع اوراق بهــادار ارزی در 
کشور وجود نداشــت، افزود: خوشبختانه اولین 
دســتورالعمل انتشــار اوراق بهادار مبتنی بر ارز 
)صکوک مرابحه( برای پالایشــگاه گازی بیدبلند 
با عاملیــت بانک ملت در بانــک مرکزی مصوب 
و موافقــت اصولی برای این اوراق صادر شــد که 
 پس از طی سایر مجوزها در اولین فرصت عرضه 

خواهد شد.
این مقام مســئول بانک مرکــزی گفت: متعاقب 
این تغییرات انجام برخــی بازنگری ها در بعضی 
مقــررات و اساســنامه فعالیــت شــرکت های 
صرافی ضروری بود که بررســی های لازم در این 
خصــوص در بانک مرکزی انجام شــده و بزودی 
 پس از تصویب در شــورای پول و اعتبار اجرایی 

خواهد شد.
معاون ارزی بانک مرکزی به برخــی از اقدامات 
انجام شده در بازار مبادله ارز و طلا بر اساس تعامل 
و همفکری با فعالان بازار ارز بــه ویژه صرافی ها 
اشــاره کرد و گفت: شناسایی ســرفصل های 63 
گانه ارز خدماتــی، عرضه بیشــتر حواله درهم، 
عرضــه اســکناس ارز از طریــق حســاب های 
بانکی، بازنگــری در آییــن نامــه واردات طلا، 
عرضــه ارز مســافری پــس از گیت فــرودگاه، 
تســهیل در پرداخت ارز دانشــجویی و نظارت 
بیشــتر بر ثبت سفارش ها بر اســاس تصمیمات 

 کمیتــه تامیــن و تخصیــص ارز از جملــه این
 موارد است.

وی با تاکید بر اینکه سیاســت بانک مرکزی کم 
کردن تعداد نرخ ها در بازار ارز و حرکت به سمت ارز 
تک نرخی است، گفت: خوشبختانه در حال حاضر 
از تعدد نرخ ها کاسته شــده و همچنین با اجرایی 
شدن ابزارهای مد نظر در آینده نزدیک این هدف 

محقق خواهد شد.
معاون ارزی بانک مرکزی ضمــن تاکید بر اینکه 
مدل کسب و کار صرافی ها باید ســودآور باشد، 
افزود: صرافی ها نقش ســازنده و مهمی در بازار 
ارز و چرخه تجاری کشــور دارنــد و باید کمک 
 کنیم تا فعالیت آنها به صورت ضابطه مند توسعه 

پیدا کند.
وی همچنیــن تعریــف ابزارهــای جدیــد 
ســرمایه گذاری و حفــظ ارزش ســرمایه مانند 
انواع اوراق صکوک، عرضه ســکه و شــمش طلا 
و نقره توســط صرافی ها، اضافه شــدن 3 الی 4 
مورد سرفصل جدید به ارزهای خدماتی و عرضه 
ابزارهای جدید مبتنی بر ارز و طلا را از مهمترین 
اقدامات بانک مرکزی در حوزه ســاماندهی بازار 
 ارز دانســت که بــه زودی اجرایی خواهند شــد 
و شرکت های صرافی با اســتفاده از این ابزار در 
بســتر مرکز مبادله می توانند نســبت به توسعه 

دامنه فعالیت های خود اقدام کنند.

وزیــر صمــت، از تدویــن آیین نامــه واردات 
خودروهای برقی ظرف چند روز آینده خبر داد و 
گفت: ارجحیت ما واردات خودروهای برقی نو و 
کارکرده است. عباس علی آبادی، وزیر صمت، از 
تدوین آیین نامه واردات خودروهای برقی ظرف 

چند روز آینده خبر داده است. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه واردات 
خودروهای برقی در اولویت قــرار دارد، گفت: 
ارجحیت ما واردات خودروهای برقی نو و کارکرده 
اســت و بنابراین در تدارک زیرساخت های لازم 
برای آن هستیم و براین اساس آیین نامه واردات 

آن در 10 روز آینده تدوین می شود. 
 او با اشــاره به اینکه نوآوری در حوزه خودروهای 

برقی بسیار اهمیت دارد، گفت: این موضوع منافع 
سرشاری را نصیب کشور می کند زیرا با بهره گیری از 
خودروهای برقی در موضوع محیط زیست وضعیت 
بهتری خواهیم داشت و درآمد ناشی از عدم مصرف 

سوخت های فسیلی نصیب کشور می شود.  
علی آبادی درباره زمان عملیاتی شــدن واردات 
خودروهای برقی گفــت: در هماهنگی با رئیس 
کل بانک مرکزی مقرر شد که شرایط مناسب و 
ساده تری را برای واردات خودروهای برقی فراهم 
کنیم. در درجه اول اولویت با واردات تاکسی های 
برقی است زیرا مصارف و منفعت بیشتری برای 
کشور دارد و اولویت های بعدی نیز خودروهای 

اشتراکی و خودروهای مردم خواهد بود. 

معاون برنامه ریزی و توســعه منابع وزارت راه و شهرســازی از تزریق 
بیش از 9 هزار میلیــارد تومان اعتبار به طرح هــای عمرانی از طریق 
ســرمایه گذاری داخلی خبر داد. به گزارش وزارت راه و شهرســازی، 
امیرمحمود غفــاری گفت: در راســتای تامین اعتبــارات موردنیاز 
طرح های تملــک دارایی های ســرمایه ای وزارت راه و شهرســازی 
91 هزار و ۲۵4 میلیــارد ریال ضمانت نامه در قالــب ماده ۵6 قانون 
 الحاق مــوادی به قانون تنظیم بخشــی از مقررات مالــی دولت اخذ 

شده است.
وی اضافه کرد: بخشی از اعتبارات مورد نیاز طرح های مهم و زیربنایی 
کشور که برای تکمیل با کمبود منابع اعتباری مواجه بودند، از طریق 

اجرای فرآیند تامین مالی ماده قانونی مذکور در دست اقدام است.
معاون وزارت راه و شهرســازی گفت: تا کنــون ۵6 ضمانت نامه برای 

ســرمایه گذاری بانک ها در طرح های تملک دارایی های ســرمایه ای 
دولت از ســازمان برنامه و بودجه اخذ شــده که مجمــوع اعتبار این 
ضمانت نامه ها بالغ بر 91 هزار و ۲۵4 میلیارد ریال بوده و تســهیلات 
مربوط به تدریج و باتوجه به میزان پیشرفت فیزیکی طرح به پروژه ها 
درحال تخصیص اســت. غفاری با اشــاره به اینکه تا امروز مبلغ 36 
هزار و 91۵ میلیارد ریال از این منابع به طرح ها تزریق شــده است، 
خاطرنشــان کرد: بخش عمده ای از این منابع برای طرح های مربوط 
به تعریض محورهــای مواصلاتی، احداث بانــد دوم، احداث بزرگراه 
و رفع نقاط حادثه خیز مصرف شــده و تکمیل بخش قابل توجهی از 
طرح های نیمه-تمام در اکثر استان های کشور با تخصیص این منابع 
در دست اقدام اســت، لذا چنانچه منابع اعتباری و تسهیلات شبکه 
بانکی طبق برنامه زمانبندی به پروژه ها اختصاص یابد، شاهد تکمیل 

و بهره برداری بخش مهمی از محورهای مواصلاتی و شــریانی کشور 
 و به تبع آن، ارتقاء ســطح سرویس و تســهیل تردد ایمن هموطنان 

خواهیم بود.
وی موافقــت اصولی های اخذ شــده بــرای اجرایی کــردن فرایند 
تامین مالی ازطریــق ماده )۵6( قانــون الحــاق را 147 مورد اعلام 
کرد و تأکید کرد: با طــی مراحل، اجرای فرایند تامین مالی شــامل 
انعقــاد تفاهم نامه، تهیــه گزارش هــای توجیهی و اخــذ موافقت 
هیئت عامــل 1۵ بانک کشــور هم اکنون درخواســت صــدور 1۵ 
ضمانت نامــه جدید در ســامانه مدیریت تضامین دولت ثبت شــده 
اســت که ارزش تســهیلاتی این درخواســت های ثبت شده جدید 
 جهت صدور ضمانت نامه نهایی بالغ بــر ۲7 هزار و 900 میلیارد ریال 

است .

تدوین آیین نامه واردات خودرو های برقی ظرف چند روز آیندهجزئیات فروش ارز اربعین از طریق ۵ بانک

تزریق ۹ هزار میلیارد تومان اعتبار به طرح های عمرانی
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فعالیت صرافی ها در مرکز مبادله گسترش می یابد



3 بازار

نماینده اتاق اصناف ایران در استان تهران، شهرستان ورامین گفت: 
۷۰ درصد پوشاک نیاز بازار، توسط تولیدکنندگان داخلی تامین می 
شود. حمیدرضا فرجی نائب رئیس اتاق اصناف ورامین افزود: سرانه 
مصرف پوشاک به علت رکود، نبود نقدینگی و عدم ثبات قیمت ها 
بسیار پایین آمده و بازار پوشاک با رکود بسیاری همراه است و نبود 
ثبات قیمت ها برای خریــد مواد اولیه تولید، از بین رفتن ســود و 

سرمایه کاسب را به دنبال داشته است.
وی تصریح کرد: در سال های اخیر پوشاک وارداتی سهم قابل توجهی 
در بازار داشت اما در دو ســال گذشته به دلیل افزایش صعودی نرخ 

ارز و به صرفه نبودن واردات، میزان کالای وارداتی در بازار به شدت 
کاهش یافته و در حال حاضر ۷۰ درصد نیاز بازار را پوشــاک تولید 

داخلی تشکیل می دهد.
نماینده اتاق اصناف ایران در شهرســتان ورامیــن با تاکید براینکه 
ثبات قیمت کالاها مســاله بســیار مهمی اســت کــه دولت باید 
آن را مدنظر قرار دهد، افزود: شــرایط کار در بازار بســیار ســخت 
شــده و کاســب کالایی را که خریداری می کند با حداقل ســود 
قانونی یعنی ۲۰ درصد به فــروش می رســاند و زمانی که مجدد 
برای خریــد کالا مراجعه می کنند با افزایــش ۴۰ درصدی قیمت 

کالا مواجه می شــوند، یعنــی نرخی بالاتــر از ســود دریافتی و 
همین روند باعث تعطیلی و ورشکســتی بســیاری از کســبه در 
 بازار شــده و نبود تعادل قیمت ها باعث جاماندن کاســب از بازار 

می شود.
فرجی اظهارکرد: یکی از مشــکلات بازار مســاله مالیات اصناف و 
افزایش چشمگیر قیمت اجاره مغازه هاست و قطعا اکثریت اصناف 
نمی توانند، این حجم از فشــار و افزایش قیمت ها را داوم بیاورند و 
لازم است راهکاری برای بهبود وضعیت کسب و کار اصناف اندیشیده 

شود.

مســئول واحد تحقیق و پژوهش اتاق اصناف اهواز گفت: کالاهای 
قاچاق به دلیل نداشــتن گارانتی )ضمانت( قابل بررسی و ردیابی 
نیستند و مشــکلات زیادی را برای خریداران ایجاد می کنند. رضا 
فرجام بیان کرد: داشتن گارانتی یکی از الزامات خرید کالا است تا از 
سالم بودن کالای خریداری شــده مطمئن شویم، بنابراین احتمال 
خرابی و هدر رفت هزینه خرید کالاهای قاچاقی که گارانتی ندارند 

بسیار بالا است.
وی گفت: برای تشــخیص اصالت یک کالا و تقلبــی نبودن آن از 
طریق گارانتــی امکانپذیر اســت، البته در مــواردی گارانتی های 
تقلبــی در بــازار نیز یافت شــده بــه همیــن دلیل بــرای تایید 
اصالــت کالا در هنــگام خریــد باید با شــرکت ســازنده ای که 

 در کارت گارانتــی ثبــت شــده تمــاس گرفــت و از خرید کالا 
مطمئن گردید.

مســئول واحد تحقیــق و پژوهش اتــاق اصناف اهــواز ادامه داد: 
شرکت های خدمات پس از فروش نیز می توانند اصالت کالا را تایید 
و یا رد کنند. طبــق اعلام اداره کل تعزیرات حکومتی خوزســتان 
ورود هرگونه کالایی که درون کشور تولید می شود قاچاق محسوب 
می شود و در صورت کشف، کالا به انبار اموال تملیکی منتقل خواهد 

شد.
فرجام افزود: به همین دلیل کالاهای قاچاق بــه دلیل عدم امکان 
دسترسی به شرکت های سازنده و یا نداشتن گارانتی قابل اطمینان 
نیســتند و در موارد زیادی باعث وارد کردن ضرر و زیان به مصرف 

کننده می شــوند. وی گفت: وجود کالاهای بی کیفیت و تقلبی در 
محصولات قاچاق بســیار زیاد اســت و خرید این کالاها را به مردم 

پیشنهاد نمی دهیم. 
مســئول واحد تحقیق و پژوهش اتاق اصناف اهواز در ادامه با اشاره 
به عوامل افزایش قیمت برخی کالاهــای وارداتی در مناطق مرزی 
استان بیان کرد: در شهرهای مرزی به دلیل نوسانات نرخ ارز و وجود 
مشتریان خارجی قیمت کالاهای وارداتی بیشتر از مناطق دیگر شده 
است. استان خوزستان به دلیل مرزی بودن یکی از مبادی های ورود 
کالای قاچاق و انتقال آن به استان های دیگر است. طبق اعلام اداره 
کل تعزیرات حکومتی خوزستان بیش از یکهزار پرونده قاچاق در سه 

ماهه امسال در استان تشکیل و بررسی شده است.

مدیرکل استاندارد خوزستان با بیان اینکه بر تسریع واردات خودروها تاکید 
شده است، گفت: واردات خودرو می تواند به ارتقای کیفی و استانداردهای 
خودروهای ساخت داخل کمک کند. علی داوودی اظهار کرد: تعامل با همه 
دستگاه های اجرایی و نهادهای عمومی برای پیشبرد تکالیف و اهدافی که 
قانونگذار برعهده سازمان استاندارد گذاشته، باعث شده است تا بتوانیم به 
بهترین شکل اهداف مورد نظر خود را در بحث استاندارد در استان اجرایی 

کنیم.
وی افزود: اگر تعامل و همراهی نباشد شاید به لحاظ تحقق عملکردها نتوانیم 
اهداف را به صورت ۱۰۰ درصدی در بحث استاندارد محقق کنیم اما این 
تعامل میان دستگاهی باعث شده است تا بتوانیم اهداف را تحقق ببخشیم. 
مدیرکل استاندارد خوزســتان با بیان اینکه شاید نگرش خوبی نسبت به 
اقدامات و عملکرد برخی دستگاه های اجرایی وجود نداشته باشد، گفت: 
تلاش کرده ایم تا تمام فعالیت های اداره کل استاندارد را بر مبنای افزایش 
باور و اعتماد عمومی نسبت به فعالیت های استاندارد انجام دهیم. داوودی 
ادامه داد: در این زمینه تلاش کرده ایم همه فعالیت های استاندارد در قالب 
شفافیت و در عین صداقت باشــد زیرا همه موارد که مشمول استاندارد 
هستند، حق و مطالبه مردم هستند و باید به نحو احسن مورد توجه قرار 

بگیرند.
وی با اشــاره به تنوع فعالیت های ســازمان اســتاندارد گفت: سازمان 
استاندارد ۴۵ فعالیت متفاوت در حوزه های مختلف دارد. خدمات، تولید، 
صادرات، واردات و غیره از جمله حوزه هایی اســت که با مقوله استاندارد 
سر و کار دارند و باید توسط این مجموعه کنترل و نظارت شوند. مدیرکل 
اســتاندارد خوزســتان با بیان اینکه ما مدعی العموم کیفیت هســتیم، 

گفت: در مباحث کمی و خالص فروشی اســتاندارد هیچگاه ورود نکرده 
 بودیم اما اکنون به تاســی از رویکردهای دولت مردمــی به این مباحث 

نیز ورود کرده ایم.
داوودی با اشاره به عملکرد ۴ ماهه اداره کل استاندارد خوزستان عنوان کرد: 
طی ۴ ماهه امسال ۲۴ پروانه کاربرد واحد تولیدی جدید صادر و همچنین 
۲۸ پروانه کاربرد علامت استاندارد واحدهای تولیدی تمدید شده است. 
وی افزود: در این بازه زمانی همچنین ۱۱ پروانه کاربرد علامت استاندارد در 
زمینه معیار مصرف انرژی صادر شده است. مدیرکل استاندارد خوزستان با 
بیان اینکه از سال گذشته تاکنون ۳۸ پروانه نشان حلال به عنوان تنها متولی 
صدور این نشان صادر کرده ایم، گفت: دستگاه های دیگر اجازه صدور نشان 
پروانه حلال را ندارد و براساس قانونگذار متولی انحصاری صدور نشان حلال، 

سازمان استاندارد است.
داوودی ادامه داد: در این زمینه قرار است دامنه صدور استانداردهای حلال 
گسترش یابد و فقط دامنه این کار صنایع غذایی نباشد و برای بخش خدمات 
نیز استانداردهای حلال تعریف و صادر شــود. وی تصریح کرد: از ابتدای 
امسال تا پایان تیرماه ۲۰۷ مورد بازرسی  فنی از واحدهای تولیدی و ۹۶۱ 
مورد کنترل بازار انجام شده است. همچنین در بحث بازرسی ایمن سازی و 
استانداردسازی تجهیزات بازی در پارک ها و مکان های تفریحی ۱۹۴ مورد 

بازرسی انجام شده است.
مدیرکل استاندارد خوزســتان بیان کرد: از ابتدای امسال تا پایان تیرماه 
۳۰۶ مورد گواهینامه استاندارد آسانسور صادر شده است. در این بازه زمانی 
همچنین ۹۶ مورد آزمون عیار سنجی فلزات گران بها و ۴۰۰ مورد بازرسی 
وسایل داد و ستد و ۱۵۵۵ مورد نیز آزمون در جایگاه های سوخت انجام شده 

است. داوودی با اشاره به بحث کم فروشی واحدهای تولیدی و واحدهای 
صنفی به ویژه شیرینی فروشــی ها گفت: از ابتدای امسال تا پایان تیرماه 
تقریبا ۲۲۹ مورد از واحدهای تولیدی بازرسی و نمونه برداری و آزمون انجام 

شده که ۸ واحد تولیدی پرونده آن ها به مراجع قضایی معرفی شده است.
وی افزود: هیچ شیرینی فروشی که خالص فروشی داشته باشد در استان 
نداشتیم زیرا این واحدهای صنفی شیرینی را همراه جعبه وزن کرده و به 
مشتری می فروشند. بیش از ۹۴ میلیون تومان کم فروشی در ۴۸ شیرینی 
فروشی در سطح استان مشاهده شــده که پرونده آن ها به مراجع قضایی 
معرفی شده است تا براســاس قانون با آن ها برخورد جدی شود. مدیرکل 
استاندارد خوزستان گفت: بحث ورود به محصولات از پیش بسته بندی، 
خالص فروشی و استانداردسازی محصولات دانش بنیان از جمله حوزه هایی 
بوده که استاندارد در گذشته به آن ورود نمی کرد اما اکنون در این حوزه ها 

نیز متولی کنترل کیفیت است.
داوودی با بیان اینکه آب شرب شهری مشمول استاندارد نیست، گفت: برای 
اولین بار به دستور استاندار بحث استاندارد کیفیت آب شرب شهری را در 
دستور کار قرار داده ایم. در این زمینه با توجه به اینکه خطوط شبکه فاضلاب 
و انتقال شرب مشمول استانداردهایی در اجرا است، نقشه های این خطوط 
به منظور بررسی درخواست شده است تا شاهد اختلاط آن ها نباشیم. در 
این زمینه پس از این بررسی ها، دیگر موارد را کنترل خواهیم کرد. وی ادامه 
داد: استاندارد به بحث استاندارد خدمات پس از فروش خودرو و خدمات 
پس از فروش لوازم خانگی انرژی بر در حال ورود است زیرا این موارد از جمله 
مقوله های مورد انتظار مردم است و از آبان ماه امسال استاندارد اجباری آن ها 

در دستور کار قرار می گیرد.

۷۰ درصد پوشاک نیاز بازار، تولید داخلی است

اصالت کالاهای قاچاق قابل ردیابی نیست

لزوم تسریع در واردات خودرو
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اصلاح نظام مالیاتی به نفع تولید
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

دولت باید اصلاح اساســی در نظام مالیاتی انجام 
دهد. در واقع باید نظــام مالیاتی را دگرگون کند. 
بزرگترین اقدام جلوگیری از فرار مالیاتی است که 
لازمه آن طراحی سامانه رصد تراکنش های پولی 
و مالی و پیاده سازی آن است تا تمام تراکنش ها 
کنترل شوند و از محل انتقال و گردش سرمایه و 
نقدینگی براساس ضوابطی مالیات دریافت کنند. 
به این نکته توجه کنید که حجم اقتصاد و حجم 
گردش سرمایه در بخش غیرمولد به قدری بالاست 
که جلوگیری از فرار مالیاتی برای دولت بس است 
و نیاز به فروش حتی یک قطــره نفت هم ندارد. 
در کنار این لازم است تمام بنگاه ها به پایانه های 
الکترونیکی فروش تجهیز شوند. روش های اخذ 
مالیات خوداظهاری و ممیّزی روش های غلطی 
اســت همچنین باید پایه هــای مالیاتی اصلاح، 
بسیاری از معافیت ها لغو شود و ضرایب مالیاتی هم 

باید به نفع تولید حقیقی اصلاح شود.
با اصلاح نظام مالیاتی کشــور می توان اقشــار 
پردرآمد و ضعیف را شناسایی کرده و از فرار مالیاتی 
جلوگیری کنیم. همچنین می توان بســیاری از 
اقلامی که در بخش غیر حقیقی اقتصادی تبدیل 
به یک کالای سرمایه ای شده اند را رصد کرده و از 
آنها مالیات بگیریم. مسکن، خودرو، ارز و سکه که 
تبدیل به کالای سرمایه ای شده اند باید از بخش 

غیر حقیقی اقتصاد خارج شوند.
حجم بخش مجازی باید به حداقل برسد. همین 
سامانه باید متکی شود به یک سامانه بارکد گذاری 
کالا که کالاها را از مبدا تا مقصد رصد کند. از کجا 
می آید به کجا می رود از مبــدا داخلی تا مقصد 
خارجی. یا از مبدا خارجی تا مقصد داخلی. نظام 
بارکدگذاری کالا که از دولت نهم برنامه اش مطرح 

بود، هنوز اجرایی نشده است. 
بنابراین این نظامات هوشــمند یکپارچه مانند 
ســامانه تراکنش های مالی و پولی و یا ســامانه 
بارکدگذاری کالا برای رصد کالاها و تنظیم تجارت 
خارجی و غیره، همزمان می تواند کمک زیادی به 
سامانه سازمان مالیاتی هم بکند. همه این ها دست 
به دست هم خواهند داد تا منابع کسری بودجه 
دولت نه تنها تامین شود؛ بلکه دولت دستش پر 
باشد تا بتواند این گونه طرح های افزایش حقوق 

و همسان سازی را اجرایی کند.

رئیس اتحادیه نانوایان ســنتي تهــران درباره 
گران شدن قیمت نان تأکید کرد: آرد در این  بین 
نقش اندکي داشته و عموماً به هزینه  هاي جاري 
نانوایي باز مي گردد. فاطمه نظري، رئیس اتحادیه 
نانوایان سنتي تهران با اعلام این که نرخ برخي 
استان ها در قالب نوع یک، دو و سه نان اعلام شده 
است، افزود: نوع سه آزادپز هستند و نوع یک و دو 
نیز یارانه اي بوده و نرخ آنها داده شده است. وي 
افزود: در نوع یک، دو و سه افزایش قیمت داشته 
ایم و در برخي استان هاي اطراف دنیا نیز طرحي 
را به صورت پایلوت اجرایي کردیم و قرار اســت 

نتیجه آن بررسي شود.
نظري با بیان این که کمک هزینه نیز ارائه شده 
ولي کفاف هزینه هاي نانواها را نمي دهد، گفت: 
نرخي که سال ۱۴۰۰در نظر داشتیم مربوط به 

سال ۹۹ بود و در پایین نرخ نامه نیز نوشته شده 
ملاک عمل تــا زماني خواهد بــود که هزینه ها 
افزایش پیدا نکند. رئیس اتحادیه نانوایان سنتي 
تهران درباره گران شدن قیمت نان اضافه کرد: 
هزینه ها شــامل خمیرمایه، خوراک کارگري و 
دســتمزد و بیمه و برق و آب و مالیات مي باشد؛ 
ولي طرح اجرا شده خوب بوده که اطلاع رساني 

اندکي درباره آن صورت گرفته است.
به گفته نظــري نانواهــا از بدو ورود دســتگاه 
کارت خوان ویژه نانوایي، اطلاع درستي درباره 
کارکرد آن نداشــتند. وي افزود: اثــر آرد روي 
نان ۱۰ تا ۱۲ میباشد و اگر آرد را رایگان به نانوا 
بدهند، تأثیري بر روي نــرخ نان ندارد. از طرفي 
 تورم هر ســال ۱۴۰ درصد اســت و یارانه نانوا 

را صرفاً ۴۰ درصد تعیین کردند.

معاون بازرســی و نظارت اتاق اصنــاف ایران از 
انجام ۸۶۱ هزار و ۵۱۵ مورد بازرسی از واحدهای 
صنفی طی ۴ ماهه نخســت ســال ۱۴۰۲ خبر 
داد و گفت: این بازرســی ها در سطح کیفی به 
دلیل شــکایت محور بودن و تمرکز بر نظارت بر 
 انبارها و مراکز عمــده نگهداری کالا مورد توجه 

بوده است.
بهنام نیک منش افزود: در چهارماهه سال جاری 
۴۲ هزار و ۵۷۶ فقره پرونــده تخلفاتی )معادل 
۴٫۹۴ درصد بازرسی های انجام شده( به ارزش 
۱۷۶ میلیارد و ۱۰ میلیــون و ۷۶۹ هزار تومان 
تشکیل و به مراجع ذی صلاح ارجاع شده است 
که به دلیل عدم ارتباط سیستمی بین اتاق اصناف 
ایران با نهادهای نظارتی )علیرغم پیگیری های 
بعمل آمده( هیچ اطلاعاتــی از نتایج حاصله در 

دسترس نمی باشد.

وی افــزود: بیشــترین عناویــن تخلفات طی 
ایــن دوره مربوط بــه گرانفروشــی )با کاهش 
۲۰ درصدی(، عدم درج قیمــت) با کاهش ۳۶ 
درصدی( و عدم صدور صورت حساب) با کاهش 
۳۱ درصدی( نســبت به دوره مشابه سال قبل 

است.
معاون بازرســی و نظــارت اتاق اصنــاف ایران 
اظهارکرد: در چهارماهه اول سال ۱۴۰۲ تعداد 
۴۸ هزار و ۹۰۴ فقره شــکایت مردمی توســط 
واحدهای بازرسی اصناف دریافت شده است که 
از این تعداد ۴۷ هزار و ۴۸۲ فقره قابل پیگیری 
بوده است. بر اساس نتایج به دست آمده از بررسی 
این شکایات، ۲۴ درصد منجر به رضایت شاکی 
شده، ۳۰ درصد غیرمتخلف و ۲۶ درصد متخلف 
تشخیص داده شده اند. همچنین ۲۰ درصد این 

شکایات در دست بررسی است.

نایب رئیس اتاق اصناف فارس و رئیس اتحادیه اغذیه 
فروشان شیراز گفت: مشتری این واحدهای صنفی 
به کمتر از یک سوم رسیده است. کاهش تدریجی 
استقبال مردم از رستوران ها با گرانی مواد غذایی و 
قیمت تمام شده غذا در رستوران رو به افزایش است 
و در این شرایط بسیاری از مردم، رستوران گردی در 
روزهای آخر هفته و یا وعده یکبار رستوران رفتن در 

ماه را حذف می کنند.
ریزش مشتریان فست فودها، سوپر مارکتی و دیگر 
اقلام پروتئینی، تجربه کســادی و نبود مشتری را 
برای بسیاری از رســتوران داران هم رقم زده است 
و این درحالی است که بســیاری به جای رفتن به 
رستوران، به غذاهای ارزان قیمت و گا ها بی کیفیت 
روی آورده اند که جنبه تهدید بهداشت و سلامت آن 

جای بررسی دارد.
نگاهی به منوی غذایی رستوران های نه چندان تراز 
اول شهر، نشان از گرانی شدید اقلام عرضه شده دارد 
و در این شرایط حتی رستوران های پررونق سال قبل 
نیز در کسادی مشتری به سر می برند و حتی ترفند 
غذاهای نیم پرسی و یا پیتزاهای برشی برای جذب 

مشتری با استقبال چندانی روبرو نشده است.
شیراز یکی از شهرهایی است که علاقه مردم آن به 
رستوران گردی و فست فود، زبانزد است و براساس 
آمارهای رسمی بیش از یک هزار واحد پیتزا و اغذیه 
فروشی در این شهر فعالیت دارند. اما گرانی و افزایش 
قیمت های مواد اولیه و در نهایت گران شدن محصول 
نهایی، منجر به کاهش مشــتری این مغازه ها شده 
اســت. محمدرضا احمدپناه با اشاره به اینکه مردم 
شیراز حدودا یک سال است که از لحاظ خرید مواد 
غذایی آماده مانند پیتزا به مشکل خورده اند، عنوان 
می کند: این شرایط منجر شــده است که این افراد 
به غذاهای ارزان قیمت مانند کتلت، فلافل، سیب 
زمینی، سالاد و… رو بیاورند و گروه هایی هم که از 
نظر مالی توان بهتری دارند، زمانی که قیمت ها بالا 
می رود در فاصله زمانی بیشتری به رستوران و فست 

فود ها مراجعه می کنند.
وی می گوید: در زمان افزایش قیمــت مواد اولیه، 
کارفرما و رستوران داران امکان کار کردن ندارند و 
از طرفی وقتی قیمت ها بالاتر می رود، خرید غذاهای 
آماده در توان همه مردم نیســت. وی خاطرنشان 
می کند: فروش واحدهای غذایی در ســال گذشته 
یک سوم شــده اســت و برخی از واحد ها به سمت 

تعطیلی رفته اند.
احمدپناه با اشاره به اینکه دیگر مواد غذایی نیز که 
قبلاً ارزان بوده است اکنون افزایش قیمت داشته اند، 
می افزاید: قیمت ساندویچ هایی مانند فلافل و کتلت 
به بالای ۶۰ هزار تومان رسیده است و این قیمت در 
توان مشتری هایی که قبلًا خریدار این محصولات 
بودند، نیست.رئیس اتحادیه اغذیه فروشان شیراز 
می گوید: در حال حاضر میزان فروش در واحدهای 
عرضه مواد غذایی به زیر ۵۰ درصد و بین ۲۰ تا ۲۵ 
درصد رسیده است و در برخی از واحد ها نیز بین صفر 

تا ۲۰ درصد است.
احمدپناه با بیان اینکه تعطیلی واحدهای صنفی و 
اغذیه فروشی بالا رفته است، عنوان می کند: بسیاری 
از مغازه ها پروانه کسب را باطل کرده اند، اما متاسفانه 

شاهد هستیم که یک ســری افراد دوباره در همان 
واحد صنفی برای دایر کردن اغذیه فروشــی اقدام 
می کنند و دوباره این چرخه تکرار می شود. به گفته 
وی در حال حاضر بیش از هزار واحد صنفی اغذیه و 
پیتزا فروش در شیراز وجود دارد که از ابتدای امسال 
تاکنون حدود ۱۰ تا ۱۵ درصد واحد اقدام به تعطیلی 

مغازه کرده اند.
احمدپناه با اشاره به اینکه دخل و خرج واحدهای غذا 
فروش با هم نمی خواند و مخارج صنوف بسیار بالا 
رفته است، خاطرنشان می کند: در ۱۰ روز گذشته 
با گرانی گوشت و دیگر مواد اولیه، هزینه ها و قیمت 
تمام شده مواد غذایی بسیار بالا رفته است. احمدپناه 
ادامه می دهد: با وجود اینکه گوشت و مواد اولیه گران 
شده است، اما برای غذا ها افزایش قیمت نداده ایم و 
در واقع تمایلی به افزایش قیمت نداریم، چرا که اگر 
قیمت را بالا ببریم دوباره با کاهش مشتری مواجه 

می شویم.
وی می گوید: اگر بخواهیم مطابق بــازار قیمت را 
افزایش بدهیم باید روزانــه قیمت ها را زیاد کنیم و 
این وجهه خوبی ندارد و در نتیجه تعداد مشــتری 
کمتر می شود. رئیس اتحادیه پیتزا و اغذیه فروشان 
شیراز تصریح می کند: انتظار داریم که با این شرایط 
و گرانی هایی که وجود دارد و باوجود شرایط سختی 
که برای فعالیت اعضای این صنف بوجود آمده است، 
قیمت ها ثابت بماند تا مجبور به افزایش قیمت در 

واحدهای صنفی نباشیم.
احمدپناه با اشاره به اینکه مســئولان باید کنترل 
قیمت مواد غذایی و مواد اولیه را مد نظر داشته باشند، 
تصریح می کند: مواد پروتئینی به این دلیل گران شده 
است که دام زنده از استان فارس خارج می شود لذا 
باید جلوی این کار گرفته شود تا شرایط بدتر از این 
نشــود. رئیس اتحادیه پیتزا و اغذیه فروشان شیراز 
همچنین در خصوص واحدهای صنفی دستفروش و 
دوره گرد نیز که تعداد آن در معابر شیراز رو به افزایش 
است، می گوید: چند سال است که درگیر این موضوع 
هســتیم؛ درحالیکه واحدهای صنفی درگیر بحث 
اجاره، حقوق، دستمزد و مالیات هستند، اما این موارد 
شامل واحدهای دوره گرد نمی شود و اغذیه فروشان 
سیار نه تنها وجهه شهر را تخریب کرده اند بلکه به 

سلامت مردم نیز لطمه وارد می کنند.
احمدپناه می گویــد: اداره بهداشــت بار ها به این 
واحدهای صنفی ورود کرده، اما متاسفانه برخورد ها 
مقطعی است. وی با اشاره به اینکه در این خصوص 
باید یک مکان مشخص و خاص برای این دکه های 
سیار و ساماندهی آن ها معلوم شود، عنوان می کند: 
در واقع این افراد باید در یک فضای کاملًا بهداشتی 
فعالیت داشته باشــند نه اینکه در جای جای شهر، 

معابر و پل ها شاهد دکه های فروش غذا باشیم.
به گفته احمد پناه، پیگیری ها در این خصوص شاید 
۱۰ تا ۲۰ درصد جواب داده اســت. شرایط تورمی 
مرتبط با مواد غذایی بار ها موجب افزایش هزینه ها 
و حذف مواد غذایی در سبد مصرف خانوار ها شده 
است و هزینه رســتوران گردی را نه برای طبقات 
پایین اقتصادی که عمدتا به رستوران نمی روند، بلکه 
برای طبقات متوسط روبه بالا هم افزایش داده است 

و تقاضا به شدت کاهش پیدا کرده است.

رئیس سازمان مالیاتی کشور 
گفت: رویکرد سازمان مالیاتی، 
کاهش فشار بر تولید و حرکت 
به ســمت مالیات بر مصرف 
است. سید هادی سبحانیان 
با بیان اینکه رویکرد این سازمان کاهش فشار بر تولید 
و رفتن به سمت مالیات بر مصرف است، گفت: در حال 
حاضر بیش از ۵۰ درصد از درآمدهای مالیاتی کشــور 

مبتنی بر مالیات ارزش بر افزوده است.
رئیس ســازمان امور مالیاتی کشور همچنین از اتصال 
حدود ۲۶ هزار شــرکت به ســامانه مودیان خبر داد. 
هادی سبحانیان رئیس سازمان امور مالیاتی کشور در 
حاشیه بازدید وزیر اقتصاد از اداره کل امور مالیاتی غرب 
تهران با اشاره به اینکه قانون سامانه مودیان و پایانه های 
فروشــگاهی یکی از قوانین مترقی است که به تصویب 
رسید و این سازمان ملزم به پیگیری و اجرای آن است 
افزود: برای گذار به یک نظام مالیاتی داده مبنا و هوشمند 
باید فرهنگ سازی خوبی انجام گیرد و مردم با آن همراه 

شده و کسب و کارها نیز خود را با آن تطبیق دهند.

سبحانیان افزود: به همین جهت با پیشنهادی که دولت 
به مجلس ارائه کرد و با مصوبه اخیر مجلس، قانون تسهیل 
تکالیف مودیان به تصویب رسید، لذا الزام کسب و کارها 
و اشــخاص حقوقی برای صدور صورت حســاب برای 
مودیان شــخص حقوقی از ۷/۱/ ۱۴۰۲ و برای مودیان 
شخص حقیقی نیز از ۱۰/۱/۱۴۰۲ رقم خورد، بنابراین 
یک بازه زمانی چند ماهه بــرای مودیان در نظر گرفته 
شد تا با مراجعه به سامانه مودیان تکالیف خود را انجام 
دهند. رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور ادامه داد: 
البته یک دوره گذار از ســوی قانون گذار در نظر گرفته 
شده است که مرحله آموزش و تبیین لازم برای تکالیف 

مودیان انجام گیرد.
وی افزود: عزم ما هــم در وزارت امور اقتصادی و دارایی 
و هم در سازمان امور مالیاتی برای گذار به نظام مالیاتی 
هوشمند جدی است و شعار محوری ما نیز تکریم ارباب 
رجوع و تعظیم همکاران ما در سازمان امور مالیاتی است. 
یکی از مؤلفه های اصلی تکریم ارباب رجوع نیز این است 
که مودیان زمان کمتری را در ادارات امور مالیاتی کشور 
صرف کنند به همین خاطر اگر این افراد تکالیف خود را از 
طریق سامانه ها انجام دهند، ممیزین مالیاتی ما نیز حق 

ورود به پرونده ها را نخواهند داشت.

سبحانیان این تحول را تغییر پارادایم در نظام مالیاتی 
کشــور دانســت و در ادامه گفت: اگر مودیان تکالیف 
خود را به درســتی انجام دهند، ما به عنوان ســازمان 
امور مالیاتی کشــور نمی توانیم ورود پیدا کنیم و اصل 
بر صحت ادعا و مواردی است که مودیان در پایانه های 
فروشگاهی و ســامانه های مودیان خود ثبت کرده اند. 
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشــور ابراز امیدواری 
کرد که با همراهی همه ارکان حاکمیت و همه اصناف و 
 مشاغل و فعالین اقتصادی این تکلیف قانونی با موفقیت 

در کشور اجرا شود.
وی در پاســخ به پرسشــی در خصوص اعلام اسامی 
شرکت هایی که به این ســامانه متصل شــده اند و یا 
شرکت هایی که هنوز متصل نشده اند نیز گفت: تاکنون 
در حدود ۲۶ هزار شرکت به این سامانه ملحق شده اند و بر 
اساس یکی از دستور کارهایی که داریم قرار است به زودی 
اسامی شرکت هایی که متصل شده اند و در سامانه مودیان 
تکالیف قانونی خود انجام می دهند را اعلام عمومی کنیم. 
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشور تصریح کرد: به 
موجب قانونی که اخیراً به تصویب رسید، در حال حاضر 
هیچ شرکت متخلفی نداریم که از مبادی قانونی خود 

تخلف کرده باشد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۲۶ هزار شرکت به سامانه مودیان سازمان مالیاتی متصل شد

اخذ مالیات با کاهش فشار بر تولید
گراني نان به آرد مربوط نیست

کاهش گرانفروشی در واحدهای صنفی

دکه هاى سیار اغذیه فروشی باید ساماندهی شوند

کاهش مشتری رستوران ها به کمتر از یک سوم 
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زارع پور مطرح کرد؛
سرویسهایجدیدومتنوعیدرایاماربعینحسینیارائهمیشود

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در جلسه با ارائه کنندگان سرویس های فناورانه 
در ایام اربعین، تاکید کرد که اثر خدمات فناورانه در این ایام جلوه و اثربخشــی 
بیشــتری دارد. به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، جلسه هماهنگی 
رویداد همراه با اربعین؛ همگام با فناوری با حضور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 

برگزار شد.
در این جلســه که رئیس ســازمان فناوری اطلاعات ایران به همراه نمایندگان 
اپلیکیشن ها و شرکت هایی که برای اربعین سال جاری سرویس های فناورانه ای را 
تهیه کرده اند نیز حضور داشتند، وزیر ارتباطات با اشاره به اینکه خدمت و تسهیل 
کار مردم توسط پلتفرم ها باید در هر موقعیتی انجام شود، گفت: ما وظیفه داریم در 
این حوزه و از طریق کارگروه اقتصاد دیجیتال موانع را برای فعالیت کسب و کارها 

و پلتفرم های بومی برطرف کنیم.
وی افزود: اگر مردم می توانند کارهای خود را با چند کلیک انجام دهند، چرا این 
امکان فراهم نشود. زارع پور با اشاره به سرویس های جدید و متنوعی که برای ایام 
اربعین حسینی ارائه می شود، گفت: به برکت این ایام، می توان این سرویس ها در 
طول سال نیز پایدار و در خدمت به مردم باشند. وی به اهمیت و ارزش خدمت در 
ایام اربعین حسینی اشاره کرد و افزود: خدمت فناورانه می تواند جلوه و اثربخشی 

بیشتری در این ایام داشته باشد و کار ویژه تری است.
وزیر ارتباطات با اشاره به اینکه مشکلات و موانع ســرویس های فناورانه در ایام 
اربعین باید در ستاد اربعین نیز پیگیری شود اعلام آمادگی کرد که با جمع بندی 
این مشکلات در این جلسه در ســتاد اربعین و دستگاه های مربوطه نیز پیگیری 

کند.
بر اســاس همین گزارش، در این جلســه نماینــدگان برنامه هــای کاربردی و 
شرکت های ارائه کننده سرویس های فناورانه در حوزه های حمل و نقل، پیام رسان 
ها، برنامه های راهنمای زائر، دریافت ارز و برخی دیگر از سرویس های تولید محتوا 
حضور داشتند و با معرفی سرویس های خود برای اربعین سال جاری مشکلات و 

موانع ارائه این سرویس ها را نیز مطرح کردند.

آیفون۱۵باحافظه۲ترابایتیمیآید؟
طبق شایعه جدیدی که در چین منتشر شده، مدل های آیفون ۱۵ پرو، با گزینه 
 yeux جدید دو ترابایت حافظه، عرضه خواهد شد. به گفته حساب جمع آوری خبر
در وبلاگ کورین ناور، یک منبع تامین کننده تائید کرده است که مدل های آیفون 
۱۵ پرو و آیفون ۱۵ پرو مکس، با دو برابر حافظه مدل های آیفون ۱۴ پرو، عرضه 

خواهند شد.
بعلاوه، پایگاه خبری مک رومرز، یک حســاب ویبو را شناسایی کرد که در آخر 
هفته گذشــته، همین ادعا را مطرح کــرد و افزود که مدل های پــرو احتمالا با 
حداقل ظرفیت ۲۵۶ گیگابایت عرضه می شوند که بیشتر از حداقل ظرفیت ۱۲۸ 

گیگابایت برای مدل های آیفون ۱۴ است.
در ســناریوی دومی، اپل می تواند چهار گزینه ۲۵۶ گیگابایت، ۵۱۲ گیگابایت، 
یک ترابایت و دو ترابایت را حفظ کند. چنین گزینه ظرفیت ذخیره سازی بزرگی 
می تواند با این شایعه که اپل قرار اســت قیمت مدل های آیفون ۱۵ پرو را امسال 

افزایش دهد، همخوانی داشته باشد.
مارک گورمان، خبرنگار بلومبرگ و جف پو، تحلیلگر فناوری گفته اند که انتظار 
دارند قیمت مدل های پرو، امسال افزایش داشــته باشد. این تحلیلگر بر این باور 
است که قیمت آیفون ۱۵ پرو می تواند از ۱۰۹۹ دلار شروع شود که بالاتر از قیمت 
آغازین ۹۹۹ دلار برای آیفون ۱۴ پرو باشــد. اگر این صحت داشته باشد، در این 

صورت، قیمت آیفون ۱۵ پرو مکس می تواند از ۱۱۹۹ دلار شروع شود.
البته ممکن است شــایعه حافظه دو ترابایتی، درست نباشــد و اپل تنها قیمت 
گوشی ها را افزایش دهد تا درآمدش را در بحبوحه رکود بازار، تقویت کند. سال 
گذشته هم شایعه شده بود که مدل های آیفون ۱۴ پرو با گزینه حافظه دو ترابایتی 

عرضه می شوند اما چنین اتفاقی نیفتاد.
بر اساس گزارش پایگاه خبری مک رومرز، اپل برای نخستین بار، گزینه ظرفیت 
ذخیره ســازی یک ترابایت را برای آیفون ۱۳ پرو و آیفون ۱۳ پرو مکس در سال 
۲۰۲۱ معرفی کرد. گزینه جدید بیشتر به دلیل قابلیت های جدید دوربین مانند 

ویدئوهای ProRes بود.

توشیباپیشنهادخرید۱۴میلیارددلاریگرفت
توشــیبا پیشــنهاد خرید دو تریلیون ین )۱۴ میلیــارد دلار( دریافت کرد که 
این شــرکت الکترونیکی و انرژی ژاپنــی گرفتار تبعات رســوایی را خصوصی 
خواهد کــرد. صندوق متعلق بــه گروهــی از بانک ها و شــرکت های ژاپنی به 
نام "ژاپن اینداســتریال پارتنــرز"، این پیشــنهاد خرید را مطــرح کرده اند و 
 قیمت پیشــنهادی بر اســاس قیمــت ۴۶۲۰ یــن )۳۲ دلار( هر ســهم این 

شرکت است.
آکیهیرو واتانابی، رئیس توشیبا، از ســهامداران خواست از این پیشنهاد حمایت 
کنند و اعلام کرد این تنها گزینه برای این اســت که توشیبا به قدرت سابق خود 
برگردد. توشیبا برای سه ماهه آوریل تا ژوئن، ضرر ۲۵ میلیارد ین )۱۷۶ میلیون 
دلار( را از فــروش ۷۰۴ میلیارد ین )پنج میلیارد ین( گــزارش کرد. فروش این 
شرکت حدود پنج درصد نسبت به ســه ماهه پیش از آن، کاهش داشت. توشیبا 
با اشاره به ابهامات در کسب و کار تراشه رایانه خود، پیش بینی از سود کل سال 

خود ارائه نکرد.
اگر این پیشنهاد خرید موفق شود، گام بزرگی در تلاش چند ساله این شرکت برای 
رونق گرفتن است و اجازه می دهد از بازار سهام ژاپن خارج شود. حداقل دو سوم از 
سهامداران توشیبا باید سهام خود را عرضه کنند تا این پیشنهاد خرید، موفقیت 
آمیز باشد. سرمایه گذاران کنشگر خارجی، تعداد قابل توجهی از سهام توشیبا را 

در اختیار دارند و برخی از آنها نسبت به این پیشنهاد، ابراز نارضایتی کرده اند.
هیات مدیره توشــیبا این قرارداد را در مارس پذیرفت. ارزش ســهام توشــیبا 
روز دوشــنبه در ۴۵۸۴ یــن )۳۲ دلار( بســته شــد. ایــن خرید، توشــیبا را 
در اتحاد با شــرکای ژاپنی نگــه می دارد. گــروه "ژاپن اینداســتریال پارتنرز" 
در ســال ۲۰۰۲ برای ســاختاربندی مجدد شــرکت های ژاپنی تاســیس شد 
 و در برندهای ژاپنــی دیگر مانند ســونی، هیتاچی و المپوس ســرمایه گذاری 

کرده است.
توشیبا که یک تولیدکننده بزرگ در صنعت هسته ای ژاپن است، در مارس سال 
۲۰۲۲ از سونامی که باعث از کار افتادن سه راکتور در فوکوشیما واقع در شمال 
شرقی ژاپن شد، آســیب دید. توشــیبا در برچیدن نیروگاه هسته ای دای ایچی 

فوکوشیما که انتظار می رود چند دهه به طول بینجامد، مشارکت دارد.
شرکت "وســتینگ هاوس" که بازوی هســته ای آمریکایی توشیبا است، پس 
از ســال ها ضرردهی و در پی افزایش هزینه های ایمنی، در ســال ۲۰۱۷ اعلام 

ورشکستگی کرد.
برند توشیبا که زمانی برای دستگاه های خانگی، لپ تاپ ها، باتری ها و تراشه های 
رایانه ای شناخته شده بود، هدف سهامداران کنشگر خارجی قرار گرفت. رسوایی 
حسابداری در سال ۲۰۱۵ که شامل دستکاری چند ساله حساب ها بود، شهرت این 
شرکت را مخدوش کرد. بر اساس گزارش رویترز، تارو شیمادا، مدیرعامل توشیبا 
گفته است ثبات را به توشیبا خواهد آورد که تا چند سال دیگر، ۱۵۰ ساله خواهد 

شد. وی از سهامداران خواست از این پیشنهاد حمایت کنند.

اخبار

معــاون سیاســت گذاری و 
اعتباربخشی سازمان فناوری 
اطلاعات گفت:اصلاحیه های 
تنظیم گری فناوری اطلاعات 
درحوزه های تولیــدات نرم 
افزاری، خدمات مراکز داده و خدمــات ابری درانتظار 

تصویب در مراجع ذیصلاح است.
حامد منکرسی معاون سیاســت گذاری و اعتباربخشی 
ســازمان فناوری اطلاعات وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در خصوص اقدامات سازمان فناوری اطلاعات 
در خصوص تنظیم گری بخشIT گفت: در حال حاضر 
در بخش تنظیم گری فناوری اطلاعــات در حوزه های 
مختلفی به صــورت مســتقیم نقش داریــم، همانند 
تولیدات نرم افــزاری، خدمات مراکــز داده و خدمات 
ابری و پیام رسان ها که می توان گفت برخی از مقررات 
قدیمی در این موضوعات نیازمند بازنگری بودند مصوبات 
اصلاحی آماده شده و در صف تصویب در مراجع ذیصلاح 

هستند.
وی به پیگیــری فعالیتها جهت تقویت پیام رســان ها 
اشاره کرد و افزود: در راســتای تقویت و مزیت بخشی 
به پیام رسان ها در حال پیگیری برای افزودن خدمات 
دولت الکترونیک و اطلاع رسانی های عمومی در قالب 
پیام رســان ها و پلتفرم های داخلی هستیم. منکرسی 
ادامه داد: به منظور نظم و ساماندهی تولیدات نرم افزاری 
تفاهم نامه ای با ســازمان نظام صنفی رایانه ای به امضا 

رسیده اســت و برای استانداردسازی و افزایش کیفیت 
نرم افزارها فعالیت هایی در حال انجام است.

وی به تشــکیل کمیته فناوری اطلاعات اشــاره کرد و 
گفت: تمام موضوعات مربوط به فناوری اطلاعات، قبل از 
اینکه به کمیسیون تنظیم مقررات ارجاع شود در کمیته 
فناوری اطلاعات در داخل سازمان بررسی می شود که در 
این کمیته اعضایی از خود کمیسیون و بخش خصوصی 

در این جلسات شرکت دارند.
منکرسی در خصوص پیشــرفت تنظیم گری در بخش 
فناوری اطلاعات گفت: برخــی از قوانین موجود بیش 
از ۱۰ سال از عمرشــان می گذرد در صورتیکه در حوزه 
فناوری اطلاعات هــر روز با موضوعــات جدید روبرو 
هســتیم. لذا در حال بازنگری قوانیــن و مقررات قبلی 
هستیم و اصلاحیه های جدیدی را به کمیسیون ارجاع 
دادیم که در انتظار تصویب هســتند. انشــاالله بعد از 
تصویب اتفاقات خوبی در جامعه و اکوسیستم فناوری 

اطلاعات خواهد افتاد.
معاون سیاست گذاری و اعتباربخشی سازمان فناوری 
اطلاعات وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به 
اینکه تمام امور زندگی روزمره مبتنی بر فناوری اطلاعات 
است افزود: تمام امور زندگی روزمره کاربرها اعم از حمل 
و نقل، خرید، درمان و دارو بخش فرهنگی و… مبتنی 
بر فناوری اطلاعات اســت و وزارت ارتباطات به تنهایی 
نمی تواند همه را مدیریت و ساماندهی کند بدین ترتیب 
باید هر کدام از بخش ها و هر حوزه ای برای تنظیم گری 
موضوعات مربوط به آن بخــش قواعد و مقررات لازم را 
تدبیر کند و در مراجع ذیل صلاح مصوب کند تا بر اساس 
آن وظیفه تنظیم گری اش را در حــوزه فضای مجازی 

انجام دهد. منکرســی ادامه داد: با این وجود بســیاری 
از امور فنی و زیرساختی ســکوهای دیجیتال با وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعــات ارتباط پیدا می کند و در 
این موضوعات سازمان نقش حمایت کننده و تنظیم گر 
را در چارچوب قوانین بالادســتی خواهد داشــت. اما 
شاید انتظار این باشــد که معماری کلی و نظام کلی را 
مرکز ملی فضای مجازی و شورای عالی فضای مجازی 
ترسیم کنند که وظایف و نقش ها به خوبی تعریف شود 
و ارزیابی صورت بگیرد و هر کس که به وظایفش عمل 
کرد تقدیر شود و بخش هایی که کم کاری می کنند مورد 
 بازخواست قرار گیرند و پیگیری شود تا بتوانند در این 

حوزه نقش آفرینی کنند.
 وی در خصــوص ارتقــا کیفیــت خدمــات دهــی 

پیام رســان های داخلی گفت: سیســتم پایشی که از 
پیام رسان ها داریم کیفیت خدمات آنها سنجیده می شود 
و از لحاظ فنی و به صورت ماهانه بازخورد داده می شود و 

اصلاحات و نقض ها ارجاع داده می شود.
منکرســی ادامه داد: ســامانه ۱۶۴۹ علاوه بر اینکه به 
عنوان پایگاه الکترونیکی آئین نامه حمایت از سکوها و 
کسب وکارهای اقتصاد دیجیتال به اطلاع رسانی اخبار 
می پردازد، در قالب یک مرکز تماس با همین شــماره، 
آمادگی ارائه خدمات و پیگیری درخواســت سکوها و 
کسب وکارها است و در بحث امنیت، پایش های دوره ای 
امنیت بر روی سامانه اتفاق می افتد که از پیام رسان ها 
درخواست می شود اصلاح کنند و گزارش های شان را به 

صورت مرتب برای ما ارسال کنند.

تنظیمگریفناوریاطلاعاتدرانتظارتصویب

افزایش خدمات دولت الکترونیک از طریق پیامرسان های بومی
News kasbokar@gmail.com

معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهــوری معاون علمــی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیــان رئیس جمهــوری با بیــان اینکه جهاد 
دانشگاهی یکی از بازیگران اصلی در طرح های کلان 
ملی است گفت: نیاز است که در تمام سطوح حاکمیت 
از جمله در دولت، مجلس و قوه قضاییه یک بازنگاهی به 

ظرفیت های این مولود انقلاب اسلامی داشته باشیم.
به گزارش مرکــز ارتباطات و اطلاع رســانی معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 
آیین گرامیداشــت چهل و سومین ســالگرد تشکیل 
جهاد دانشــگاهی با حضور معاون علمــی، فناوری و 
اقتصــاد دانش بنیــان رییس جمهــوری، وزیر علوم، 
تحقیقات و فنــاوری، جمعی از نماینــدگان مجلس 

شــورای اســلامی و مدیران دســتگاه های اجرایی و 
 رییس، معاونان و جمعی از اعضای جهاد دانشــگاهی 

برگزار شد.
روح الله دهقانــی، معــاون علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهوری در این مراســم با اشاره 
به ظرفیت های بالقوه جهاد دانشگاهی برای تعریف و 
توسعه طرح های فناورانه و نوآورانه گفت: معاونت علمی 
چند برنامه و طرح را با جهاد دانشگاهی آغاز کرده است 
که در راستای استفاده از ظرفیت های جهاد دانشگاهی 

برای توسعه فناوری و خلق ارزش هستند.
وی با اشــاره به همکاری های مختلــف در طرح های 
فناورانه گفــت: از جمله این همکاری هــا می توان به 
طرح های فناورانه پژوهشگاه رویان اشاره کرد. همچنین 

جهاد دانشگاهی با معاونت علمی برای چند طرح کلان 
ملی همکاری خواهد داشــت. پس از تامین مالی این 
طرح ها همکاری آغاز می شود که بازیگر اصلی آن جهاد 
دانشگاهی است. دهقانی با بیان اینکه جهاد دانشگاهی 
می تواند یک الگوی پیشرو پیشرفت برای کشور باشد، 
افزود: جهاد دانشگاهی مملو از دانشمندان و استادان 
بی ادعای پرکار است. این افراد پر از امید و انگیزه برای 

انجام کارهای بزرگ هستند.
رئیس بنیاد ملی نخبــگان با تاکید بــر این که جهاد 
دانشگاهی باید در قالب یک نسل جدید، تحولی دوباره 
را رقم بزند ادامه داد: باید در سطح حاکمیت بازنگاهی 
به این ظرفیت و مولود انقلاب اسلامی انجام گیرد. فکر 
نمی کنم نهادی مانند جهاد دانشــگاهی وجود داشته 

باشــد که مورد توجه رهبر فرزانه انقلاب اسلامی قرار 
گیرد. توجه مقام معظم رهبری به جهاد دانشگاهی که 
در هر برهه ای از زمان وجود داشته به معنای باور ایشان 

به این نهاد است.
دهقانی گفت: جهاد دانشــگاهی به شکوفایی و رویش 
نسل جدید در دل دانشگاه ها نیاز دارد تا با همان نگرش 
که تشکیل شــده، امروز با زبان و فرهنگ نسل جدید 
و جوانان وارد میدان عمل و جذب جوانان شــود. هیچ 
موضوعی جذاب تر از علم و فناوری برای جوانان نیست تا 
جهاد دانشگاهی پناه دانشجویان در دانشگاه های کشور 
شود. همزمان با برگزاری آیین چهل و سومین سالگرد 
تشکیل جهاد دانشــگاهی، ضمن تقدیر از جهادگران 

نمونه از چهار محصول فناورانه این نهاد رونمایی شد.

معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس  
جمهــور از انجام مقدمــات برای شــکل گیری بانک 
تخصصی با امکان ارزش گذاری دارایی های نامشــهود 
شرکت های نوپا و دانش بنیان حوزه فناوری خبر داد. 
گروه علم و پیشرفت خبرگزاری فارس؛ معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور از تشکیل 
یک بانک تخصصی با گردش مالی ۱۰۰ همت در سال 
و بیمه خطرپذیر برای شرکت های دانش بنیان خبر داد. 
یکی از مشکلاتی که شرکت های دانش بنیان با آن دست 
و پنجه نرم می کنند، مشکل تأمین مالی است. معمولا 
وقتی این شرکت ها از بانک ها درخواست وام می کنند 
بایســتی ضمانت یا وثیقه در اختیار بانک قرار دهند. 
درخواست ضمانت از سوی بانک به این دلیل است که 

از توانایی بازپرداخت آن توسط شرکت اطمینان خاطر 
حاصل شود. این وثیقه زبایستی از جنس دارایی هایی 

مانند سند زمین یا ساختمان و غیره باشد.
از طرفی، معمولا شــرکت های نوپا دارایی کمی دارند 
و ممکن اســت نتواننــد ضمانت درخواســتی بانک 
را تأمین نمایند. بخــش عمــده ارزش و دارایی های 
شرکت های دانش بنیان در زمره دارایی های نامشهود 
از جمله مالکیت فکری، سرمایه های فکری و... است. 
همچنین معمولا ارزش گذاری دارایی های نامشهود نیز 

با دشواری هایی روبروست.
روح الله دهقانی فیروزآبادی، معــاون علمی و فناوری 

رئیس جمهور، در جمع کارآفرینان از تشکیل یک بانک 
تخصصی برای دانش بنیان ها خبر داد و اظهار داشت: 
وجود یک نهاد ســرمایه گذاری و تأمین مالی بزرگ و 
توانمند در ابعاد و اندازه های یک بانک، آن هم به صورت 
تخصصی و متناسب با الزامات و اقتضائات شرکت های 
دانش بنیان ضروری است. در تلاش برای اخذ موافقت ها 
و تأییدیه ها به منظور راه اندازی یک ونچربانک یا بانک 
تخصصی شرکت های دانش بنیان و کارآفرینان حوزه 

فناوری هستیم.
به گفته دهقانی این بانک قرار اســت تأمین ســرمایه 
شــرکت های دانش بنیان را از طریــق ارزش گذاری 

دارایی های ناشهود آن ها انجام دهد و از طرفی معیارها 
و ملاک هایی که در نظام جدید ارزشیابی و تشخیص 
صلاحیت دانش بنیان در نظر گرفته شده است نیز به 

این ارزش گذاری کمک خواهد کرد.
وی با اشاره به بلوغ زیست بوم دانش بنیان با حدود ۱۰ 
هزار شرکت گفت: زمینه ها و ظرفیت بسیار خوبی برای 
تأمین سرمایه و تأمین مالی زیست بوم فناوری، نوآوری 
و کارآفرینی توســط یک بانک خطرپذیر دانش بنیان 
وجود دارد به طوری که دســت کم ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومان در سال، ســرمایه این بانک خواهد بود. دهقانی 
همچنین از تشــکیل یک بیمه تخصصی و خطرپذیر 
برای دانش بنیان ها نیز خبر داد و این بیمه قرار است به 

پوشش ریسک های این شرکت ها کمک کند.

در شــرایطی کــه ســودجویان از روش هــای گوناگونــی 
بــرای کلاهبــرداری و فریب کاربــران اســتفاده می کنند، 
کلاهبرداری های تلفنی نیز نســبت به گذشته بیشتر شده و 
توصیه می شود کاربران در مواجهه با موارد مشکوک هوشیار 
باشند. بارها گفته شده زمانی که با شما تماس تلفنی گرفته 
می شود و به طور مثال وعده جایزه و هدیه می دهند، درخواست 
اطلاعات بانکی تان را می کنند و موارد مشابه، باید دقت کنید؛ 
علی رغم اینکه این پیشنهادها جذاب هستند اما احتمال اینکه 
در آستانه ی فریب خوردن توســط کلاهبرداران قرار گرفته 

باشید، زیاد است. نکته مهم این اســت شما حق دارید درباره 
هر شخصی که تلفنی با شما تماس می گیرد و به شما پیشنهاد 
می دهد، بررسی های لازم را انجام دهید، با نامه نگاری از آن ها 
اطلاعات کاری بخواهید، تمــاس بگیرید، مرجع های آن ها را 
استعلام کنید و زمانی برای فکر کردن و تصمیم گیری در مورد 
پیشنهاد آن ها داشته باشــید؛ زیرا افرادی که به طور قانونی و 
به دور از هرگونه کلاهبرداری به صورت تلفنی بازاریابی انجام 

می دهند، از این که اطلاعات فعالیت معقول و منطقی خود را در 
اختیار شما قرار دهند، خوشحال می شوند. درخواست پول برای 
یکسان سازی تعرفه های اپراتور یکی از انواع کلاهبرداری هاست 
درحالی که یکسان سازی تعرفه ها و تک نرخی شدن تماس های 
درون شبکه یا برون شبکه برای اپراتورهای اول و دوم، هزینه ای 
برای مشترکان ندارد و جزو خدماتی است که توسط اپراتورها 
ارائه شده اما برخی اقدام به ســودجویی از این موضوع کرده 

و تماس هایی بــا آن ها گرفته و بابت یکسان ســازی تعرفه ها 
درخواســت هزینه کرده اند؛ البته اپراتورها اعلام کردند این 
درخواســت ها کلاهبرداری بوده و نباید هزینــه ای بابت این 
خدمات پرداخت شود. اما با پیشرفت فناوری به نظر می رسد 
کلاهبرداری از طریق تلفن هم وارد مرحله ای تازه شده است؛ 
از آنجایی که این روزها اخبار مرتبط با نسل پنجم اینترنت در 
گوشه و کنار جهان منتشر شــده و کاربران بسیاری در انتظار 
اجرای آن هستند، مدتی است در ایران هم این شبکه به صورت 

آزمایشی توسط اپراتورهای تلفن همراه راه اندازی شده است.

مدیرعامل شــرکت مخابرات ایران با بیان اینکه علی 
رغم تمام زیان های وارده به مخابرات، در مسیر توسعه 
به نفع بازار پیشران ارتباطات و فناوری اطلاعات کشور 
عمل می کنیم، گفت: البته اصل کار بر این نکته استوار 
است که متاسفانه حق مخابرات که حق بازار ارتباطات 
و مردم برای پیشرفت حوزه فناوری است، بیش از یک 

دهه متوقف و سرکوب شده است.
مجید سلطانی- مدیرعامل شرکت مخابرات ایران- با 
تاکید براینکه این شــرکت جزو شرکت هایی است که 
بیشــترین ســهم درآمدی را برای دولت داشته است 
گفت: شرکت مخابرات پس از خصوصی سازی علاوه بر 
پرداخت حق و حقوق کارکنان، ۶۵ هزار میلیارد تومان 
در قالب حق الســهم و درآمدهای دولت به مجموعه 
دولت پرداخته اســت که این مبلغ بــه همراه حقوق 

کارکنان بیش از ۱۲۰ هزار میلیارد تومان بوده است.
وی تصریح کرد: در قبال این همه پرداختی مخابرات، 
با سرکوب عمدی تعرفه ای مخابرات توسط دولت های 

پیشین روند توسعه مخابرات به طور کامل در حال توقف 
بود، مثلا مخابراتی که در ســال ۱۳۹۰ مبلغ دو هزار و 
۶۰۰ میلیارد تومان فقط از تلفن ثابت درآمد داشت در 
ســال ۱۴۰۰ درآمد تلفن ثابت علی رغم تورم چندین 

صددرصدی به ۱۴۰۰ میلیارد تومان کاهش یافت.
سلطانی با اشاره به اینکه شرکت مخابرات ایران مانند 
درخت تنومندی است که بیشترین بار ارتباطی کشور 
را به دوش دارد گفت: این شــرکت با توجه به تمامی 
عوامل بازدارنده توانست شبکه ارتباطی کشور را پایدار 
نگه دارد ان شاالله با کمک و یاری همه بتوانیم شرکت 
مخابرات را که زیر بنای شبکه ارتباطی کشور است را 

تقویت کنیم تا به توسعه مطلوب برسیم.
مدیرعامل شــرکت مخابــرات ایران، گفــت: حداقل 
هزینه نگهــداری خط تلفن ثابت که در آذرماه ســال 
۱۴۰۰ در کمیســیون تنظیم مقررات مصوب شــد 
به صورت میانگین ۱۴ هــزار و ۸۰۰ تومــان بود، اما 
این رقــم تا شــهریورماه ۱۴۰۱محقق نشــد و نهایتا 

میانگین عدد ابلاغــی برای دریافت از مشــترک هر 
خــط  ۹ هزارتومــان شــد، همچنین در روســتاها 
 افزایشــی نداشــتیم با اینکه هزینه ها در این مناطق 

بیشتر از شهرهاست.
وی افزود: طی این ۱۰ سال تعرفه های بخش مخابرات 
ثابت افزایشــی نداشــت و همچنین در سال ۱۳۹۴ و 
۱۳۹۵ موضوع ابلاغ همکدسازی را داشتیم که باعث 
کاهش درآمد شرکت شــد. چیزی که باعث اختلاف 
دو عدد شــد، حاصل نگهداشــتن افزایش تعرفه های 
مخابرات توسط رگولاتوری و بحث ابلاغ همکدسازی از 

طریق کاهش درآمد بود.
مدیرعامل شــرکت مخابرات ایران گفت: از زمانی که  
مصوبه ۴۶۶ مبنی بر دریافت حداقل کارکرد تلفن ثابت 
ابلاغ شد، به علت تاخیر در ابلاغ ناقص، شرکت مخابرات 
بازهم پشت سر هم متضرر شــد و این زیان به مبلغ ۵ 
هزار میلیارد تومان رســید و دو زیان دیگر هم تا زمان 
ابلاغ و اجرای نهایی تا شهریور ۱۴۰۱، به علت فاصله 

۱۵ ماهه تصویب در خرداد ۱۴۰۰ تا شهریور ۱۴۰۱ و 
مسکوت ماندن و تعلل های پیاپی در ستاد تنظیم بازار 
و شــورای رقابت به مبلغ های  ۴۷۰۰ میلیارد تومان و 

۳۷۰۰ میلیاردتومان زیان وارد شد.
طبق اعلام شــرکت مخابرات ایران، سلطانی گفت: در 
شهرستان ها هم حداقل مبلغ و در روستاها مبلغ صفر 
برای هزینه نگهداری در نظر گرفته شــد، اما علی رغم 
تمام این مشکلات و تعلل ها، شرکت مخابرات ایران با 

تمام توان به سمت توسعه حرکت می کند.
مدیرعامل شــرکت مخابرات ایران با اشاره به اینکه با 
تمام این زیان ها و تاخیرها بــرای اجرای مصوبه ۴۶۶  
مخابرات الحاقیه شماره ۴ را که بار مالی سنگینی دارد، 
طبق تکلیف وزارت ارتباطات پذیرفت افزود: تنها دو بند 
از این الحاقیه که توســعه ۱/۵ پورت و بازسازی شبکه 
انتقال مناطق تا سال   ۱۴۰۳ است، ۶۵۰۰ هزار میلیارد 
هزینه دارد و عمدا جبران هزینه ها  نمی شود و باری از 

دوش مشکلات این شرکت بر نمی دارد.

واگذاری اجرای چند طرح کلان ملی به جهاد دانشگاهی

دانشبنیانهاصاحبیکبانکتخصصیمیشوند
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کار و
کارآفرینی 

توان مالي و داشتن سرمايه 
نخستين گام در شروع يك 
كار است. كارها به تناسب 
بزرگــي و حجم تجهيزات 
ضروري خود از نظر ميزان 
سرمايه مورد نياز با هم متفاوت اند اما در هر صورت 
همه كارها به حداقل سرمايه اي نياز دارند. برخي 
ســرمايه مورد نياز كار خود را از پس اندازهايي كه 
دارند، تامين مي كنند و برخي نيز از طريق دريافت 

تسهيلات از بانك ها. 
 از آنجايي كه يكي از اقدامــات دولت ها رفع موانع
 كسب و كارها و تسهيل آنهاست، برداشتن موانع 
تامين مالي كسب و كارها نيز بر اين اساس اهميت 
دارد. مثلا كاهش نرخ ســود بانكي، افزايش ميزان 
تسهيلات، جبران خسارت هاي مالي كارآفرينان از 
طريق پوشش بيمه اي و حمايت از كسب و كارهاي 
نوپا و خرد از جملــه اقدامات دولــت در حمايت 
مالي از كارآفريني است. بيشتر مواقع ضعف مالي 
يا نداشــتن ســرمايه كافي انگيزه كارآفريني را از 
بين مي برد. بســياري افراد نمي توانند ريســك 
ســرمايه گذاري و كارآفريني را بپذيرند يا ضعف 
مالي جســارت كارآفريني را از آنهــا مي گيرد. در 
مقابل كساني هم هســتند كه با وجود ضعف مالي 
جسارت و شهامت بالايي براي شــروع يك كار و 
خطرات و ريسك هاي مالي آن را دارند. اما به طور 
كلي همه كارآفرينان از ارزش منابع مالي و سرمايه 

غافل نيستند. 
عباس وطن پرور در پاســخ به ســوال »نقش مهم 
منابع مالي در رونق كارآفريني« به »كسب وكار« 
مي گويد: اول بايــد بدانيم كه بيــن كارآفريني و 
كارآفرين تفاوت وجود دارد سپس به اين موضوع 
بپردازيــم. كارآفريني مي تواند يــك ايده، روش 
يا راه باشــد كه نيازي به ســرمايه هم نداشــته 
باشــد اما كارآفرين كسي اســت كه وارد يك كار 
و حرفــه صنعتي و توليدي شــده كــه نمي تواند 
بي نياز از ســرمايه باشد. بدون داشــتن سرمايه 
كافي نمي توان وارد هيچ شــغل و حرفه اي شــد. 

بنابراين بــراي راه اندازي يــك كار بايد اول طرح 
توليدي داشــته باشــيم و آن هم نياز به سرمايه 
دارد تــا بشــود آن را اجــرا كــرد اين ســرمايه 
هم ممكــن اســت از دارايــي و ســرمايه خود 
 سرمايه گذار يا شريك وي باشد يا اينكه از بانك ها 

گرفته شود. 
وطن پرور با اشاره به وابســتگي مشاغل به پول و 
سرمايه مي گويد: مســاله اصلي در مملكت ما اين 
اســت كه همه كارها به پول گره خورده است. اين 
هم به بالا رفتــن قيمت پول برمي گــردد. قبل از 
اينكه قيمت پول بالا رود توليد كننده وابســته به 
ســود كار خود بود اما در حال حاضر تمام شرايط 
دست به دست هم مي دهد و بر ســود نهايي وي 
تاثير مي گــذارد. سياســت هاي اجرايي متناقض 
و سياســت هاي مالي ناكارآمد در اقتصاد كشــور 
عمده دليل اين موضوع اســت. بــه همين دليل 
پول جايگاه خاصي پيدا كــرده و آن كه پول دارد 
پول دار تر مي شود و آن كه سرمايه اي ندارد فقيرتر؛ 
اين تنها مختص كشــور هايي اســت كه سياست 
مالي مســاعدي ندارند. مثلا در حالي كه در شرع 
و دين ما ســود و ضرر يك كار توليدي يا تجاري 
بين دو شــريك بايد به نحوي يكســان بين آنها 
تقسيم شــود، بانك ها به عنوان شــريك مردم در 
اعطاي تســهيلات به آنها براي ســرمايه گذاري 
تنها در سود آنها شريك هســتند نه در زيان آنها. 
اين اســت علت اينكه كه ميــزان معوقات بانكي 
 بــالا رفته و مــردم از پــس تامين مخــارج خود

 بر نمي آينــد. در واقع به نوعي همه مشــكلات به 
اين موضوع برمي گــردد. صادر كننــده و تاجر ما 
محدوديت دارد، امنيت ســرمايه گذاري كم است 
و با وجودي كه اقتصــاد بيش از هر چيــز نياز به 
محيطي آرام دارد، اين محيط در كشــور ما براي 
فعال اقتصــادي فراهم نيســت.يك كارآفرين در 
اين رابطه مي گويد: سرمايه مهم است اما مهم تر از 
سرمايه ريسك پذيري كارآفرين است كه با وجود 
ســرمايه اندك به او كمك مي كند مقصد خود را 
بهتر پيدا كند. بسياري با همين سرمايه هاي اندك 

شروع كرده و در ادامه راه آنقدر موفق اند كه سرمايه 
اندك آنها چندين برابر مي شود. وي مي گويد: البته 
قدرت مالي خيلي مهم است به طوري كه بسياري 
از افــراد روي بخش هايي كارآفرينــي مي كنند 
كه ريسك مالي كمتري داشــته باشد. به همين 
دليل مي بينيم كه كسب و كارهاي كوچك رونق 

زيادي در جامعه ما پيدا كرده اند چرا كه ســرمايه 
كمتري نسبت به كارهاي بزرگ تر از خود نياز دارند. 
اين كارآفرين توضيح مي دهد: البته قشــر مرفه و 
كســاني كه توان مالي بالايي دارند شايد موسس 
كســب و كاري بزرگ با ســرمايه اي زياد باشند 
اما تعداد اين افراد خيلي كم اســت. به هر ترتيب 

همين كسب و كارهاي خرد نيز اگر مورد حمايت 
دولت باشــند يا اينكه در صورت نياز از نظر مالي 
پشتوانه اي محكم داشته باشند، مي توانند به سمت 
صنايع بزرگ و كسب و كارهاي كلان پيش بروند. 
بنابراين تامين مالي فعاليت هــا يكي از مهم ترين 
و اساســي  ترين دغدغه هاي كارآفريني است كه 

امروزه با توجه بــه توانايي هاي بالقــوه و بالفعل 
كارآفريني در كشور كه در سطوح مختلف اقتصاد 
و حوزه هاي آن ايجاد شده اســت، بازبيني مجدد 
در سيســتم  هاي متنوع تامين مالي كارآفريني و 
 حمايت از طرح هاي مفيد و پربازده كاملا ضروري 

به نظر مي رسد. 

»كسبوكار«ازنقشمنابعماليدررونقكسبوكارهاگزارشميدهد

لزوم تامين مالي طرح هاي کارآفرینانه

دستفروشي منبع درآمد برخي از افراد 
جامعه است كه به شيوه هاي مختلفي 
در مكان هــاي عمومــي، خيابان ها، 
اتوبوس، مترو و... صــورت مي گيرد. 
بيكاري، فقــر، كمبــود مهارت هاي 
شغلي، نداشتن پول كافي براي اجاره يا خريد مغازه يا مكاني 
ثابت و نداشتن پشــتوانه هاي مالي يا ســرمايه اي معمولا از 
جمله مهم ترين علت هاي روي آوردن افراد به اين شغل است. 
شــرايط نامســاعد اقتصادي و افزايش آمار فارغ التحصيلان 
بيكار نيز باعث شــده برخي فارغ التحصيلان دانشــگاهي به 
دستفروشــی روی بياورند و به اميد به دســت آوردن اندك 
سرمايه اي براي راه اندازي يك كار مناسب يا براي تامين مخارج 
خود دستفروشــي كنند. از نظر درآمدزايي كاسبان اين شغل 
گاهي حتي درآمد ميليونی دارند اما از آنجايي كه اين شغل جزو 
مشاغل كاذب است معايبي هم براي كاسبان خود و هم براي 
اقتصاد كشور دارد. گذشته از معضلات اجتماعي دستفروشی 
براي جامعه، عرضه كالاي نامرغوب، فــرار مالياتي، دور زدن 
مجوزهاي كســب و كار و عرضه كالاي قاچاق از اين طريق از 
جمله مشكلات آن برای اقتصاد كشور اســت. از طرفي خود 
دستفروش ها نيز به دليل اينكه از نظر قانوني مجوز لازم براي 
اين كار را ندارند، فاقد حمايت هاي مالي و بيمه اي از طرف دولت 
هستند به طوري كه دولت ها هيچ گونه وظيفه اي براي جبران 
خسارت هاي آنان در مواقع خاص ندارند. از اين رو ساماندهي 
دستفروشان يكي از ضرورت هايي است كه دولت ها معمولا در 
برنامه هاي خود دارند به ويژه در دولت كنوني كه وعده داده شده 

دستفروشان تا اوايل فروردين ماه ساماندهي می شوند. 
راه  هاي مختلفي براي ســاماندهي اين دســته وجود دارد كه 
نمونه آن اختصاص مكان ويژه دستفروشي در شهر، اختصاص 
قســمتي از مغازه ها و فروشــگاه هاي بزرگ به آنها به شــرط 
پرداخت مبلغ اجاره بــه صاحبان اين مكان هــا، ايجاد مراكز 
كارآفريني و همچنين حمايت هاي نهادها و سازمان هايي چون 

بهزيستي، شهرداري و... است. 
ابراهيم رزاقي، پژوهشگر اقتصادي درباره ضرورت ساماندهي 
دستفروشان و ضرر دستفروشي براي اقتصاد كشور مي گويد: 
اول بايد پرســيد چــرا دستفروشــي؟ چرا برخي به ســمت 
دستفروشــي مي روند؟ مشــخصا اين افراد اگر كار مشخصي 
براي خود داشتند، دستفروشي را به عنوان شغل خود انتخاب 
نمي كردند. بيكاري مهم ترين عامل روي آوردن افراد جامعه به 

دستفروشي است. 
وي مي گويد: بســياري تــوان پرداخت هزينه هــاي زندگي 
خود را حتي با داشــتن يك شــغل ندارند اين درحالي است 
در قانون اساســي آمده اســت هر فرد جامعه بايد يك شغل 
داشته باشــد و با همان يك شــغل بتواند از پس هزينه هاي 
خود برآيــد. رزاقي گفــت: ميزان اشــتغالزايي در كشــور 
كم اســت و همان تعداد كســاني كه شاغل هســتند نيز در 
 مجموع بيشــتر از يك ســاعت كار مفيــد ندارنــد بنابراين

 روز به روز از كيفيت اشتغال و ميزان اشتغالزايي كاسته مي شود. 

اين استاد بازنشسته دانشگاه علت ديگر روي آوردن افراد جامعه 
به سمت دستفروشي را ســودآوري بالاي اين شغل مي داند و 
مي گويد: وضعيت اقتصادي كشور به گونه اي است كه بيشترين 
سود به كساني چون مغازه داران، فروشندگان و دلالان مي رسد. 
بســياري از كالاهايي كه آنها مي فروشــند نه از توليد بلكه از 
واردات است و اين نشان از عدم كنترل واردات دارد مثلا دولت 
به جاي بالا بردن قيمت ارز كه توليد كننده از آن سود مي برد، آن 
را كاهش مي دهد كه اين نه به ضرر بلكه به نفع وارد كننده است 

در حالي كه شعار مي دهيم واردات بايد كنترل شود.
رزاقي مي گويد: در گذشــته اين جمله مرسوم بود كه »شغلي 
انتخاب كن كه براي جامعه مفيد باشــد« امــا در حال حاضر 
اين جملــه رواج پيدا كرده كه »شــغلي را انتخــاب كن كه 
سود و پول بيشتري داشته باشــد.« بر همين اساس كارهاي 
دلالي و واسطه گري رواج يافته اســت. بنابراين با وجودي كه 
توليد در كشــور تنها 20 درصد سود دارد، ســود مغازه داري 
100درصد اســت. مشــخصا همه ســود 100درصدي را بر 
20درصد ترجيــح مي دهند. نتيجــه اين كار ركــود توليد، 
 توســعه دلالي و خريد و فروش به جاي توليد بــراي اقتصاد 

كشور است. 
اين كارشناس اقتصادي مي گويد: ساماندهي دستفروشان از 
چند روش ممكن است يكي از مهم ترين اين روش ها اين است 

كه دولت نظام توزيع و توليد را از هم متمايز كند.
يعني در مناطق مختلف شــهري مكاني داشــته باشد براي 
توزيــع كه فروشــنده و مغازه دار يا دســتفروش هــم در آن 
حضور داشته باشــند و در اين عرصه هدف ارائه كالاي ارزان 
به مردم باشــد. در چنين صورتي اگر هرگونه تخلفي از سوي 
كســي صورت گيرد توسط شــهرداري با مشــخصاتي كه از 
فروشندگان اين مكان ها دارد، نســبت به مجازات آن تخلف 
اقدام مي شــود. در اين ميدان مشخصا آنكه توليد كننده است 
با قيمت تعيين شــده و ثابتــي كالاي خود را بــه مغازه دار يا 
توزيع كننده مي دهد و از طرف ديگر توزيع كننده هم با قيمت 
مشخصي آن را به فروشــنده مي فروشــد و نمي تواند بر نرخ 
نهايي كالا بيفزايد. بنابراين امكان هرگونه سوءاســتفاده وي 
در ارائه كالاي گران از بين مي رود و توليد كننده هم به ســود 
واقعي خود مي رســد و مهم تر از همه دستفروشان هم در اين 
 مكان ها داراي مشــخصاتي مي شــوند و امكان تخلفات آنها

 از بين مي رود.
در همين رابطه خانمی كه دســتفروش لباس هاي زنانه ا ست 
، مي گويد: معمولا كســاني كه به ســمت اين شغل مي روند، 
نمي خواهند كه اين كار دائمي آنها باشد بلكه بيشتر مواقع هدف 
آنها اين است كه اندك سرمايه اي فراهم كنند تا كاري رسمي تر 

و بهتر از دستفروشي براي خود دست و پا كنند. 
دستفروشــان از  بســياري  مي دهــد:  ادامــه   وي 

 به تدريج با به دســت آوردن ســرمايه و درآمدزايي از اين راه 
حتي موفق به خريد يا اجاره يك مغازه مي شوند. شايد جالب 
باشد كه بدانيم برخي از همين كساني كه در حال حاضر داراي 
فروشگاه هاي بزرگ هستند، زماني دستفروش بوده اند و سرمايه 

حداقلي داشته اند. 
اين دستفروش توضيح مي دهد: در اين شغل تنها تكيه گاه فرد، 
مهارت فروش اوســت وگرنه اگر در اين راه وسايل دستفروش 
 دزديده شود يا خسارت ببيند، كسي مسئوليت آن را جز خود او

 بر عهده ندارد. 
وي درباره طرح ســاماندهي دستفروشــان مي گويد: اين كار 
مناسب است به شرطي كه به همه دستفروشان مكان يا جايي 
داده شود تا آنها از كار بيكار نشوند. يك دستفروش به امنيت و 

آرامش شغلي نياز دارد مثل ساير شغل ها. اگر قصد واقعي دولت 
كمك به اقتصاد است، ساماندهي آنها در قالب حمايت از آنها، 
اختصاص مكان هايي براي كار آنها و ايجاد قانوني براي امنيت 

شغلي آنها بايد باشد. 
بر اساس آمارها، بخش غيررســمي حدود 20 درصد از توليد 
ناخالص ملي را به خود اختصاص داده و اشــتغال غيررسمي 
نزديك به 30 درصد اشتغال كل كشور را شامل مي شود. يكي از 
علل اين موضوع يا ورود به مشاغل كاذب به گفته سيد محسن 

طباطبايي مزدآبادي، دبير انجمن علمي اقتصاد شــهري اين 
است كه اشتغال همپاي رشد نيروي كار در جهان نيست و در 
حالي كه سالانه نياز به ايجاد بيش از 42 ميليون شغل جديد 
در سطح جهاني احساس مي شود، اما آمار بيكاري رو به افزايش 
است براي مثال در سال 2014 بيش از 202 ميليون نفر بيكار 
در جهان وجود داشته كه نسبت به سال قبل 5 ميليون نفر به 
آنها اضافه شده است و با روند فعلي در سال 2018 حدود 215 

ميليون نفر جوياي كار در جهان وجود دارد. 

»كسبوكار«ازرواجپدیدهدستفروشیگزارشميدهد

دستفروشی در اقتصاد ما سودآور است
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کشاورزي

وزارت كشــاورزي روســيه از برگزاري مذاكره با وزارت جهاد كشــاورزي 
كشــورمان بــراي صــادرات گنــدم بــه ايــران خبــر داد. به گــزارش 
فارس به نقــل از تاس، الكســاندر تكاچوف، وزير كشــاورزي روســيه، در 
ســفر خود به ايــران قرار اســت بــا محمود حجتــي، وزارت كشــاورزي 
 ايران در راســتاي توافــق بــراي واردات گندم روســيه به ايــران مذاكره 

داشته باشد. 
مقامات حوزه كشاورزي روسيه ابراز اميدواري كردند كه در اين سفر توافقاتي 

درباره مبادلات 2 كشور در حوزه كشاورزي و به ويژه صادرات محصولاتي مانند 
گوشت، گندم و شكر از روسيه به ايران صورت گيرد. 

يكي ديگر از موضوعات مــورد بحث افزايش صادرات ســبزيجات از ايران به 
روسيه است. 

در كنار وزير كشاورزي روسيه، مقامات فدرال و سازمان نظارت بر محصولات 
كشاورزي اين كشور نيز در اين مذاكرات شركت خواهند كرد. 

نمايندگان دولت روســيه اعلام كرده اند كه اين كشــور خواســتار افزايش 

مبادلات خود با ايران در حوزه كشاورزي است. پيش از اين مقامات سازمان 
نظارت بر محصولات كشاورزي و دامي روسيه اعلام كرده بودند كه در نيمه 
دوم ماه جاري صادرات لبنيات و مرغ اين كشــور به ايران آغاز خواهد شــد. 
ايران نيز ميوه و ســبزيجات به روســيه صادر خواهد كرد و سازمان نظارت 
بر محصولات كشــاورزي روســيه طي هفته هاي گذشــته نام 25 شركت 
 ايراني را به فهرســت تامين كنندگان محصولات كشــاورزي موردنياز اين 

كشور وارد كرده است. 

گفتگوي دوجانبه براي صادرات گندم روسيه به ايران

بــا توجــه بــه اعــلام وزارت جهاد 
كشاورزی، مبنی بر انتشــار بيماری 
خطرناک و قرنطينه ای پانامای موز در 
برخی كشورها و مخاطرات بالای ورود 
اين بيماری به كشور، واردات ميوه موز 
از طريق تمامی گمرک ها و مبادی ورودی استان سيستان و 
بلوچستان به استثنای گمرک ميرجاوه ممنوع است. اين اقدام 
در راستای جلوگيری از آلودگی موزســتان های سيستان و 
بلوچســتان به اين بيماری صورت گرفت. اگرچه اين بيماری 
برای موزستان ها بسيار خطرناک است اما باوجود آنچه برخی 
رسانه ها و ســايت ها اعلام كرده اند، به هيچ وجه برای انسان 
خطری ندارد. در چند روز گذشــته برخی از رســانه ها اعلام 
كردند اين بيماری می تواند باعث مرگ انسان شود كه به گفته 

كارشناسان بيشتر يک توهم است تا يک هشدار پزشكی. 

5 هزار هکتار از اراضی کشاورزی استان به کشت 
موز اختصاص دارد

غلامحســين تيموری، مدير حفــظ نباتات ســازمان جهاد 
كشاورزی استان سيستان و بلوچستان، در گفتگو با »كسب 
وكار« گفت: بيمــاری پانامای موز كــه از جمله بيماری های 
قديمی موزستان به شــمار می رود، در چندين كشور دوباره 
شيوع پيدا كرده است . وی بيان كرد: اين بيماری هيچ تاثيری 
بر ميوه موز ندارد و تنها به درخت موز آســيب می رســاند. 
به همين دليل اين بيماری هيچ خطری برای انســان ندارد. 
وی درباره خطر بيماری پانامای موز برای انسان، گفت: برخی 
سايت ها شايعاتی را منتشر كردند اما بايد بگوييم كه همگی 

بی اساس اند و هيچ خطری مردم را تهديد نمی كند و اگر واردات 
موز از مرزهای سيســتان و بلوچســتان ممنوع شد، به خاطر 
جلوگيری از شيوع اين بيماری در موزستان های استان بوده 
است. وی گفت: اين قارچ حتی روی ميوه موز هم وجود ندارد 
و تنها روی ساقه و شاخ و برگ درخت ديده می شود ولی چون 
ممكن اســت به همراه موزهای وارداتی شاخ و برگی هم وارد 
كشور شود، اين اقدام پيشــگيرانه صورت گرفته است. مدير 
حفظ نباتات سيســتان و بلوچســتان در ادامه گفت: 5 هزار 
هكتار از اراضی كشاورزی استان به كشت موز اختصاص دارد 
كه تقريبا 95 درصد كل ســطح زير كشــت موز كشور است. 
وی موز را مهم ترين محصول اين استان دانست و اضافه كرد: 
موزهای اســتان سيستان و بلوچســتان اگرچه از نظر طول، 
نســبت به موزهای خارجی كوتاه ترند اما از نظر عطر و طعم، 
قابل مقايسه با محصولات خارجی نيستند. وی علت كيفيت 
بالای موز سيستان و بلوچستان را استفاده كمتر از كودهای 
شــيميايی عنوان كرد و گفت: كشــت ما به صورت ارگانيک 
صورت می گيرد . وی ظرفيت كشــت موز در استان را بسيار 
بيشتر از مقدار فعلی دانست و افزود: سازمان جهاد كشاورزی 
اســتان برنامه هايی برای افزايش كشت اين محصول در نظر 

دارد كه به زودی اجرايی خواهد شد. 

ممنوعیت واردات تاثیری بر قیمت موز نمی گذارد
وی درباره ممنوعيت واردات موز گفت: به طور كلی سالانه 400 
تا 500 هزار تن موز به كشور وارد می شود كه تنها 1000تن 
آن از طريق سيستان وارد می شد يعنی چيزی حدود 25صدم 
درصد. اين مقدار بسيار ناچيز است، به همين دليل تاثيری بر 

بازار فروش موز در كشور نخواهد داشت؛ ضمن اين كه واردات 
موز حتی از كشورهای درگير آلودگی همچنان از مرزهای ديگر 
انجام می شود و تنها به دليل همجواری موزستان های استان با 
پاكستان، موقتا از اين مرزها واردات صورت نمی گيرد؛ بنابراين 

كاهش واردات نمی تواند دستاويزی برای فروشندگان در جهت 
افزايش قيمت باشد. به نظر می رسد اين اقدام وزارت كشاورزی 
در راستای ممنوعيت واردات موز از جمله اقداماتی است كه 
در گذشته سابقه چندانی نداشته است زيرا در كشور ما معمولا 

بعد از وقوع خسارت ها، تازه مسئولان به خود می آيند و سعی 
در جبران خسارت ها دارند. باشد كه اينگونه دورانديشی ها در 
همه زمينه های كشــاورزی به خصوص سيب زمينی و خرما و 

گوجه فرنگی و... نيز صورت بپذيرد.

مدیر حفظ نباتات استان سیستان و بلوچستان به »کسب وکار« گفت

ممنوعیت واردات برای حمایت از موزستان ها

آبياري اراضي كشاورزي با استفاده از پساب هاي خام يا تصفيه شــده صنعتي و فاضلاب به دليل كمبود 
آب و خشكسالي ها، چالشي اســت كه سال ها مردم و مسئولان كشــور را با دغدغه ها و مشكلاتي روبه رو 
كرده اســت. به گزارش ايرنا، آبياري زمين هاي كشاورزي با فاضلاب خام و پســماندهاي آلوده معضلي 
اســت كه پيامدها و عوارض متعددي دارد كه نه تنها ســلامت مردم را به دليل توليــد محصولات آلوده 

تهديد مي كند، بلكه كيفيت خاک را نيز تحت تاثير منفــي قرار مي دهد. تهديد آب هاي زيرزميني، خاک 
و زمين هاي كشاورزي از جمله مســائل و چالش هاي زيست محيطی و بهداشــتي است كه كم وبيش به 
واســطه رعايت نكردن نكات اصولي و ضرورت هاي كشــت و زرع بعضا در برخي نقاط مشاهده مي شود. 
يک كارشــناس بهداشــت محيط در چهارمحال و بختياري گفت: بايد توجه داشــت كه شرط استفاده 

موفقيت آميز از فاضلاب و پســاب در كشــاورزي، در نظر گرفتن اثرات آن بر محيط زيست ، محصولات 
كشاورزي، بهداشــت و تندرســتي انسان هاســت. حميد كياني اظهار داشــت: در صورتي كه شروط 
 استفاده از پســاب ها اعم از پســاب فاضلاب و صنعتي رعايت نشود، آســيب هاي جدي ای به طبيعت و 

جوامع انساني وارد مي شود. 

اما  و  اگرهاي آبياري  اراضی كشاورزي با پساب ها

135 نفــر در كشــور ما 
بــه صــادرات دام زنــده 
مشغول هستند كه استان 
خوزســتان با بيش ترين 
تعداد صادركننده در صدر 
آنها قرار دارد. درحال حاضر 4 ميليون راس دام زنده 
مازاد در كشــور وجود دارد كه نيازمند بازار فروش 

هستند. 
همچنين بــرای به روزكــردن صنعــت دامداري 
كشــور و قرار گرفتن در رديف 7 قدرت توليد دام 
ســبک، به 3 ميليارد دلار سرمايه نيازمند هستيم 
كه با توجــه به وضعيت موجــود و ركود عميق در 
حوزه دام سبک به دليل شــرايط اقتصادي توليد 
موجود، تنها راه خروج از ركود، صادرات و توســعه 
آن اســت. اين بخش نيازمند توجه ويــژه وزير و 
 معاونت امور دام اســت تا باعث رونــق اقتصادي 

در كشور شود. 

ورود افــراد غیرمتخصــص در بخش 
صادرات

در جلسه اي كه دكتر خلج، رئيس سازمان دامپزشكي 
كشــور با صادركنندگان استان خوزســتان داشت، 
ابتــدا پوريان، رئيــس مجمع ملــي صادر كنندگان 
دام ايــران درخصوص مشــكلاتي كه صــادرات دام 
با آن مواجه اســت، گفت: در بحث صادرات شــاهد 
قرنطينه هــاي طولاني مدت در بخش دام ســبک و 
ســنگين هســتيم كــه هزينه هــاي بالايــي براي 
صادر كننده دارد و همين موضوع سبب شده كه صرفه 
 اقتصادي و رقابتي براي بازرگانان بخش دام نداشــته 

باشد. 
همچنيــن درخصــوص برگه هــاي درخواســت از 
كشــورهاي مقصد نيز ، بايد منتظر برگه درخواست 
يک ماهه از كشــور مقصد باشــيم تا بتوانيم صادرات 
را شــروع كنيم. پوريان درخصوص دام ماده غيرمولد 
يا خذفي كه بخش بزرگــي از دام مازاد را تشــكيل 
مي دهد، بيان كرد: صادرات اين نوع دام نيازمند اجازه 
از دامپزشــكي اســت. وي ورود افراد غيرمتخصص 
 در بخــش صــادرات را از مشــكلات صادركنندگان 

دانست.

دامپزشکي استان صاحب اختیار تمام 
امور صادرات شد

پس از ارائه اين گزارش دكتر خلج، مديركل سازمان 
دامپزشكي كشور، ضمن تشــكر از صادركنندگان 
به عنوان فعــالان اقتصادي و كســاني كه زحمت 
اصلي و نهايي را مي كشــند، گفــت: بايد حمايت 
جدي و اساســي از اين بخش صــورت گيرد و اين 

همان سياست ســازمان دامپزشــكي است. وي 
درخصوص مدت زمــان قرنطينه دام ســنگين و 
 سبک گفت: اگر سازمان دامپزشكي كشور مقصد، 
مدت زمــان قرنطينه را تعيين كنــد، ما طبق آن 
عمل خواهيم كرد. درخصوص برگه درخواســت 
كشــور مقصد، ما به چنين چيزي نيــاز نداريم و 
تنها برگه قرنطينه براي دامپزشــكي مهم اســت. 

وي درمــورد دام مــاده غيرمولــد و خذفي گفت: 
دامپزشــكي اســتان خود صاحب اختيار است و 
 نيــازي بــه اجــازه از دامپزشــكي كل كشــور

 نيست.
 خلج در ادامه بيان كرد: اگــر گله اي قبلا پلاک كوبي و 
شناسايي شده است، جهت صادرات نيازمند قرنطينه 
نيست و فقط وضعيت ظاهري آن بايد توسط دامپزشكي 

قبل از صدور بررسي شــود. خلج درخصوص صادرات 
به عراق نيز گفــت: درصورتي كــه قراردادهايي ميان  
شهر هاي مرزي مثل اقليم كردســتان، ميسان و بقيه 
شهرها انجام شود، دامپزشكي ملزم به اجراي آن است، 
چراكه به تســهيل صادرات كمک مي كنــد و ما از آن 
حمايت مي كنيــم.  دكتر خلج درخصــوص صادرات 
گوســاله به عراق گفت: اگر صادركننــده اي مجوزي 

بياورد مبني بر اينكــه نياز به قرنطينه نيســت، بدون 
قرنطينه ظرف مدت 2 روز بعد از بررسي دام ها و وضعيت 
ظاهري آنها مي تواند اجازه صــادرات را دريافت كند. 
رئيس سازمان دامپزشكي كشور در اين جلسه به دكتر 
كناركوهي، رئيس سازمان دامپزشكی استان خوزستان 
 اختيار كامل داد تا در امر صادرات و توسعه آن در استان، 

تصميم گيري كند. 

»کسب وکار«  گزارش مي دهد

قرنطینه هاي طولاني مدت، مانع صادرات  دام 
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اصناف

نقش درمــان در كليه ســطوح يكي 
از اساســي ترين امــوري اســت كه 
دست اندركاران در آن مشغول فعاليت 
هســتند. فعاليت صنــف تجهيزات 
دندانپزشــكي نيــز همچون ســاير 
رشــته هاي همگن از حساســيت و اهميت خاصي برخوردار 
 بــوده و تــلاش اعضــاي آن در توليــد و واردات كليه اقلام

قانونــي  به صــورت  دندانپزشــكي  صنــف    
صــورت مي گيــرد تــا دندانپزشــكان و مصرف كننــدگان 
 محتــرم بــا خيالــي آســوده نســبت بــه درمــان اقدام

 كنند. 
رئيس اتحاديه صنف تهيه، توزيع و توليدكنندگان تجهيزات 
مــواد اوليه دندانپزشــكي در گفتگو با »كســب وكار« گفت: 
واحدهاي صنفي تحت نظارت اتحاديه در زمينه بهداشت و تهيه 
تجهيزات و مواد مصرفي دندانپزشكي و دندان سازي فعاليت 
داشته و دارند و تامين نيازهاي درماني دندانپزشكي را عهده دار 
هستند؛ از اين رو سعي و كوشــش اتحاديه نظارت صحيح بر 
عملكرد واحدهاي زيرمجموعه اســت زيرا يكي از اصلي ترين 

وظايف اين صنف حفظ سلامت افراد جامعه است. 
رضا ليلاز مهر آبادي ادامه داد: هــر صنفي به نوبه خود جايگاه 
خاصي در اقتصاد كشور به خود اختصاص مي دهد كه بستگي 
به نياز جامعه دارد. اين صنف نيز از اين مقوله جدا نبوده و نقش 
حساسي را عهده دار اســت؛ از اين رو با تامين كالاهاي مورد 
نياز دندانپزشكان و واردات كالاها و تكنولوژي هاي روز دنيا به 
كشور تلاش مي كنند تا سلامت افراد جامعه را به عنوان يكي از 

اصلي ترين وظايف شان به نحو شايسته اي انجام دهند. 
ليلازمهر آبادي با اشــاره به اين موضوع كه اصنــاف با توزيع 
كالاهاي مربوط به صنف خود سهم بسزايي در اقتصاد جامعه 
دارند، تشــريح كرد: چنانچه نقصاني در چرخه توزيع صورت 
بگيرد، اقتصاد كشور دچار بحران مي شود؛ بنابراين اعضاي اين 
صنف به عنوان جامعه كوچكي از اصناف با عدم توزيع كالاهاي 
قاچاق و غيرقانوني تلاش مي كنند تا در حد وظيفه شــرعي و 

عرفي خود گردش اقتصادي كشور را توسعه دهند. 
اين فعال صنفي در ادامه با اشــاره به مشكلات پيش روي اين 
صنف اظهار كرد: كالاي قاچاق، تقلبي، غيراستاندارد و تاريخ 
گذشته هميشه موضوع مهم و مورد بحث است. ضرورت دارد 
برخورد شــديد با عرضه كنندگان اين نوع كالاها و شناسايي 

انبارهايي كه اين نوع كالاها در آن نگهداري مي شــوند، انجام 
شود. 

به گفته وي، مسلما هر نوع اقدام مفيدي كه منجر به جلوگيري 
از ورود كالاي قاچاق به كشور شود، با دخالت موثر و همه جانبه 
و پيگيري هاي مسئولان محترم اجرايي شده و همكاري هاي 

قانوني قواي محترم مقننه و قوه قضائيه ميسر خواهد بود. 

كيفيت كالاهاي داخلي افزايش يابد
رضــا ليلازمهر آبــادي افــزود: بايــد كيفيــت كالاهــاي 
بــه ســمت تــا مشــتري  يابــد  افزايــش   داخلــي 

 خريد محصــول ايرانــي رغبت نشــان دهد. وقتــي لوازم 
دندانپزشــكي خارجي معروف تر اســت، پس مشتري بيشتر 

تمايل دارد كالاي خارجي مصرف كند. 
در ايــن بيــن نيــز قاچاقچيان هــر نــوع سوءاســتفاده را 
انجــام مي دهنــد. اين مســاله باعث شــده تــا ممنوعيت 
 واردات بــه قيمــت ســلامت بهداشــت جامعــه تمــام

 شود. 
وي گفت: البته اتحاديــه تاكنون با ارائــه راهكارهايي درباره 
جلوگيري از ورود و توزيع اين نوع كالاها مكاتباتي با اداره كل 
تجهيزات پزشكي و مجمع امور صنفي انجام داده و به دفعات 
طي صدور بخشــنامه هايي مراتب را به اطــلاع اعضای صنف 
رسانده تا مراقبت هاي لازم را به عمل آورند كه بحمدا... تاكنون 
به جز مواردي معدود گزارشي در اين باره به اتحاديه واصل نشده 

و در آن موارد هم اقدامات قانوني صورت گرفته است. 
كنترل و برخورد بــا كالاي قاچاق به تنهايي و بــا تعداد 2 نفر 
بازرس اتحاديه مقدور نيست و مبارزه و انهدام گروهاي قاچاق 
كالا بايد با همفكري، همكاري، اقدامات مستمر و پيگيرانه همه 
سازمان ها و ارگان هاي ذيصلاح صورت پذيرد كه در اين رابطه 
اتحاديه هميشه آماده همكاري هاي نزديك و صميمانه با ديگر 

نهادهاست. 
رئيس اتحاديه صنف تهيه، توزيع و توليدكنندگان تجهيزات 
مواد اوليه دندانپزشكي در ادامه خاطرنشان كرد: 10 درصد از 
تجهيزات دندانپزشكي موجود در بازار از مبادي غيرقانوني وارد 

كشور مي شود. 
ليلازمهرآبادي ادامــه داد: با توجه به اينكــه بخش زيادي از 
تجهيزات دندانپزشكي كم حجم اســت، اين كالاهاي درجه 
چهار توليد چين به صورت چمداني وارد كشور مي شود و اين 

درحاليست كه نمونه هاي داخلي اين اقلام از كيفيت بالاتري 
برخوردار هستند. 

وي با تاكيد بر اينكه توليدات داخل به كشورهاي اروپايي صادر 
مي شود، تصريح كرد: متاسفانه در برندسازي  تجهيزات پزشكي 
ضعيف عمل مي كنيم و ساير كشورها توليدات ما را به نام خود 

ثبت مي كنند. 

خطر تجهيزات چيني ناسالم در دندانپزشكي ها
دندانپزشــكي  لــوازم  گفــت:  همچنيــن  وي 
 چينــي ســلامت دهــان و دنــدان مــردم را بــه خطــر
  انداختــه اســت و لــوازم قاچــاق ســهم عمــده اي از

 بازار لوازم دندانپزشكي را به خود اختصاص داده است. 
رئيس اتحاديه صنف تهيه، توزيع و توليدكنندگان تجهيزات 
مواد اوليه دندانپزشكي بيان داشــت: متاسفانه بازار همچنان 
در ركود شديدی به ســر مي برد و هنوز هم هيچ موردي براي 
از بين بردن اين ركود و همچنين احياي مجدد بازار به چشم 

نمي خورد. به طوري كه اين ركود دامن حوزه فعاليتي ما كه با 
سلامت مردم در ارتباط است را هم گرفته است. وي ادامه داد: 
تاكنون هيچ حركت جدي اي براي از بين بردن اين ركود صورت 
نگرفته و اگر اتفاق و تصميمي هم گرفته شده است، برعكس 

آنچه كه بايد رخ دهد، اثرات نامطلوبي بر جاي گذاشته است. 
مهرآبادي افزود: با شــرايط اقتصادي كنوني كه مردم قدرت و 
توان خريد خود را از دست داده اند، ترجيح مي دهند هزينه هايي 
از جمله رسيدگي به وضعيت ســلامت دهان و دندان خود را 

صرف مايحتاج اصلي زندگي خود كنند. 
بنابراين مراجعه مردم به دندانپزشك كمتر و درنتيجه خريد 
دستگاه هاي مرتبط با دندانپزشكي از سوي دندانپزشكان كمتر 
خواهد بود، از اين رو صنف ما نيز در رابطه با خريد و فروش لوازم 

دندانپزشكي با ركودي بي سابقه مواجه شده است. 
 وي اضافــه كــرد: عــلاوه بــر ركــود موجــود در بــازار

 برخــي بروكراســي هاي اداري نيــز باعث بروز مشــكلات 
زيــادي در حــوزه لــوازم دندانپزشــكي شــده اســت، 

 گاهي برخــي ســختگيري هاي نابه جــا باعث مي شــود تا
 لوازم مورد نياز از طريق غيرقانوني وارد كشور شود و اين بدون 

شك سلامت مردم را به خطر خواهد انداخت. 
ايــن فعــال صنفــي اضافــه كــرد: برخــي از لــوازم 
از كنتــرل  غيرقابــل  به صــورت   دندانپزشــكي 

 راه قاچاق وارد كشور مي شود و ســهم عمده اي از بازار لوازم 
دندانپزشكي را نيز به خود اختصاص داده است. وي گفت: اين 
لوازم غيراستاندارد بوده و از كشورهايي مانند چين و به قيمت 
ارزان خريداري شده و وارد كشور مي شود، از اين رو هيچ گونه 
نظارت و كنترلي روي آنها صورت نخواهد گرفت و بنابراين اين 
لوازم كه مستقيما با سلامت مردم در ارتباط هستند، مي توانند 

به راحتي سلامتي مردم را به خطر بيندازند. 
ليلازمهرآبادي در پايــان  افزود: كاهش تعرفه هــا ورود اين 
ميــزان كالاي قاچــاق را حــذف خواهــد كرد و تســهيل 
 واردات كالاهاي پزشــكي توسط وزارت بهداشــت و درمان 

ضروري است. 

رئيس اتحاديه توليدكنندگان تجهيزات مواد اوليه دندانپزشكي در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد

قاچاق تجهيزات دندانپزشكي

كالاهاي تقلبــي امروزه بــه يكي از 
معضلات مردم و مســئولان تبديل 
شــده اند. اين قبيل كالاها در قالب 
برندهاي معتبر به فروش مي رسد و از 
كيفيت بسيار پاييني برخوردار است. 
دربــاره كالاهايي كه تماس مســتقيم با پوســت دارند، اين 
حساسيت ها بيشتر مي شود. مصرف ناآگاهانه اين كالاها باعث 
به وجود آمدن عوارض پوســتي، نازايي و آلرژي هاي تنفسي 

شده و متاسفانه سرطان زا هستند. 
جلوگيري از بروز چنين مشكلاتي مســتلزم اين است كه از 
توليدكننده داخلي حمايت شــود و آموزش و فرهنگ سازي 

لازم نيز در اين زمينه صورت گيرد. 
رئيس اتحاديه خــرازي تهران بــا بيان اينكه بــازار مملو از 
كالاهاي تقلبي و قاچاق است، به »كسب وكار« گفت: با وجود 
نظارت هايي كه از ســوي اتحاديه صــورت مي گيرد، ميزان 
واردات كالاهاي تقلبي كه به صورت قاچاق وارد كشور مي شود 
زياد است و از مسئولان كشوري خواستاريم كنترل و نظارت بر 

مبادي ورودي كالا افزايش يابد. 
سيدحسين دكمه چي تصريح كرد: از مشكلات اين اتحاديه اين 
است كه لوازم آرايشي و بهداشتي در سوپرماركت ها، داروخانه 
ها و بعضا در بوتيك هاي لباس فروشــي به فروش مي رسد كه 

اتحاديه خرازي نمي تواند بر آنها نظارت داشته باشد. 
وي افزود: از نكات قابل تامل اين اســت كه ميزان كشفيات 
كالاهاي تقلبي اتحاديه خرازان در 2 سال گذشته به اندازه 25 
سال گذشته بوده كه اين مساله بايد از سوي مسئولان ذيربط 

به طور جدي رسيدگي شود. 
دكمه چي تصريح كرد: ميزان توليد لوازم آرايشي و بهداشتي در 
كشور بسيار اندك است و جوابگوي نياز داخلي نيست. چنانچه 
واحدهاي توليدي تقويت شوند، قطعا شرايط توليد كالاهاي 

مرغوب را خواهند داشت. 
وي افزود: برندهاي معتبر لوازم آرايشي و بهداشتي از آلمان، 

فرانسه، اتريش، تايوان و تركيه به كشور وارد مي شوند. 
به گفته وي، ســابق بر اين عربســتان در زمينه مصرف لوازم 
آرايشــي رتبه اول را داشــت ولي درحال حاضر كشور ما از 
عربستان پيشي گرفته است كه اين موضوع ضرورت حمايت 

از توليد كننده داخلي را صدچندان مي كند. 
دكمه چي تصريح كرد: 2 سال است كه كلاس هاي آموزشي از 
سوي اتحاديه براي واحدهاي صنفي خرازي براي ارتقاي دانش 
علمي و شناخت محصولات آرايشي و بهداشتي برگزار مي شود 
كه در اين كلاس ها فروشــندگان با كالاي اصل و تقلبي آشنا 
مي شوند و در پايان دوره ديپلم خرازي فروش لوازم آرايشي و 

بهداشتي را از سوي اتحاديه دريافت مي كنند. 
رئيس اتحاديه لوازم خرازي با اشــاره به مشكلات ديگري كه 
در اين صنف وجــود دارد، گفت: تداخل بــا برخي از اصناف 
از ديگر مســائل اين صنف اســت. به عنوان مثال فرض كنيد 
اتحاديه توليدكنندگان كشباف  كالايي مانند جوراب را توليد 
مي كند اما فروش اين كالا مربوط به اتحاديه خرازي مي شود 

و واحدهاي فروش اين كالا بايد زيرنظر اتحاديه لوازم خرازي 
باشند يا براي مثال واحدهاي صنفي خياطي زيرنظر اتحاديه 

خياطان فعاليت مي كنند. 
اين درحاليســت كه فروش لباس هاي دوخته شــده زيرنظر 
اتحاديه خرازان انجام مي شود. همچنين محصولي چون كالاي 
خواب كه كالاهايي مثل پتو و حوله و ملحفه را در بر مي گيرد، 
از ســال 1۳۷0 زيرمجموعه اتحاديه لوازم خرازي محسوب 
مي شود اما گاهي بر سر اين مساله با اتحاديه ندافان به تداخل 

برمي خوريم. 
دكمه چي ادامــه داد: اما نكته اساســي و مهــم در اينگونه 
مسائل اين است كه بايد تلاش كرد تا هرگونه تداخل صنفي 
را با گفتگو حــل كرد و اجازه نداد اين مســائل به مشــكلي 
بزرگ تبديل شــود. در كنار اين مســائل، نكتــه مهم ديگر 
اين اســت كــه همــه اتحاديه ها بايــد در تلاش باشــند تا 
 زيرمجموعه هاي خودشان را ســامان داده و آنها را به دريافت 

مجوز تشويق كنند. 

موضوع ماليات نبايد مانع خريد مردم از واحدهاي 
صنفي شود

او همچنين ادامه داد: مردم نيز برخي مشــكلات مشــترك 
با صنوف دارنــد. يكي از اين مشــكلات، مســاله ماليات بر 
ارزش افزوده اســت كه مردم را نگران كــرده و تلاش بر اين 
است كه اين مشــكل را در وزارت دارايي حل كنند. به گفته 
دكمه چي، موضوع ماليات بر ارزش افــزوده نبايد مانع خريد 
مردم از واحدهاي صنفي شود چون افزودن هرگونه ماليات به 
كالاها، وارد كردن فشار اقتصادي به مردم است؛ بنابراين بايد 
به دنبال راه حل هايي براي از بين بردن اينگونه مشكلات بود. 

سيدحســين دكمه چي افزود: مســائل و مشــكلات موجود 
در واحدهــاي صنفي به يك يا 2 مشــكل ختم نمي شــود. 
حدود 2 سال اســت به واحدهاي صنفي درخواست داده شد 
تا تمامي اســناد و مدارك خود را در دفاتــري ثبت كنند اما 
اين كار تا حدودي امكان پذير نيســت چون بسياري از افراد 
اين صنف افرادي قديمي در اين حوزه هســتند و همچنين 

تحصيلات چنداني براي ثبت اســناد ندارند و به عبارتي اين 
كار تا حدودي براي شــان مشكل اســت؛ بنابراين نمي توان 
به برخي از ايــن واحدها كه مغازه هاي 2 يــا ۴ متري در بازار 
دارند، فشار وارد كرد كه اســناد خود را ثبت يا حتي دستگاه 
كارتخوان در واحد خود نصب كنند چون حتي مســاله نصب 
دســتگاه كارتخوان يا همان »پوز« كه اين روزها مطرح است 
نيز براي برخي واحدها كار دشــواري است. پيشنهاد اتحاديه 
بر اين اســت كه ماليات و هرگونه مبلغي كه قرار است بر كالا 
افزوده شــود، از زمان ورود كالا به گمرك دريافت شــود تا 
 مردم يا واحدهاي صنفي مجبــور به پرداخت اين مبلغ اضافه 

شده نباشند. 
چون زماني كــه كالا در چرخه قــرار مي گيرد تا به دســت 
مصرف كننده برســد، مبالغي بــه قيمــت آن اضافه خواهد 
شد. وي با اشــاره به اينكه مخالف پرداخت ماليات نيستيم و 
آمادگي پرداخت آن را نيز داريــم، بيان مي كند: اما اين دليل 
نمي شود كه به مردم فشار مالياتي وارد شود و بايد اين فشارها 

را كمتر كرد.  وي در پايان ســيطره فعاليــت اتحاديه متبوع 
خود را بالغ بر 12 هــزار واحد صنفي ارزيابي كــرد و افزود: 
وجود چنين آماري در پايتخت نشان از نياز جامعه به خدمات 
اين صنف دارد . از نظر اقتصــادي چنانچه هر واحد صنفي را 
تامين كننده يك فرد صنفي و خانوار وي و يك كارگر و خانوار 
او را به حســاب بياوريم، حداقل بر مبناي هر خانواده ۳ نفره 
۷20 هزار نفر در اين چرخه امرار معاش و زندگي مي كنند و 
 اين تنها يك آمار حداقلي اســت و بر اساس آمارهاي رسمي 
و برآوردهــاي صــورت گرفتــه ايــن جمعيــت بالــغ بر 
1/5 ميليون نفر اســت كــه اين حجــم از نيروي انســاني 
و ســرمايه در گــردش و خدمــات آن هــا نشــان از نقش 
و جايــگاه بــا اهميت صنــف در عرصــه اقتصاد شــهري 
 دارد. رئيــس اتحاديه خــرازي تهــران از مصرف كنندگان 
كالاي  فــروش  مشــاهده  صــورت  در  خواســت 
 تقلبــي بــا شــماره تلفــن 2- 88۳05۷51 تمــاس 

حاصل كنند. 

رئيس اتحاديه لوازم خرازي در گفتگو با »كسب وكار« انتقاد كرد 

فروش لوازم آرايش در بوتيك هاي لباس فروشي
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

به شكل سنتي، شركت ها براي خود برند مي سازند 
و سپس مشــتريان را جذب مي كنند؛ مشترياني 
كه اگر به تعداد كافي بيايند و وفــادار هم بمانند، 
وضعيت شــركت را پايدار مي كنند. براي تغيير در 
نحوه تفكرتان لازم است به ۱۰ حقيقت توجه كنيد: 

۱. جهت قدرت تغيير كرده است
ديگر از تمركز بر محصول تان و نيازهاي شــركت 
دست برداريد. امروزه درك هويت مشتريان – آنها 
چه كساني هستند و چه مي خواهند – بسيار مهم 

است. 

۲. مشتريان مشتاق معني هستند
آدم ها مي خواهند بدانند اگــر محصولي را بخرند، 
آن محصول چگونه تعريف شــان مي كند و حتي 
عميق تر اين كه چه تغييري در آنها به وجود خواهد 
آورد؟ طبق نظر آقاي نومير، در بسياري از كشورهاي 
توسعه يافته براساس »هرم سلسله مراتب نيازها« 
آبراهام مزلو تاكنون فقط به دنبــال برآورده كردن 
احتياجات اساسي يا سطح پايين مان بوده ايم ولي 
امروزه به دنبال رسيدن به سطوح بالاي هرم هستيم، 
جايي كه معني و اثبات خود جايگاه برجسته اي پيدا 
مي كنند. بازارياب ها هميشه به فكر متقاعد كردن 
مشتريان شــان درباره ويژگي ها، مزايا و اخيرا نيز 
درباره تجربيات محصولات شان بوده اند ولي امروزه، 
اين تفكر به سمت معني و احساس تعلق آنها تحول 
يافته اســت. همچنين اين تحول از خواسته هاي 
ملموس آدم ها به سمت خواسته هاي غيرملموس 

حركت كرده است. 

3. برندها هويت  ساز هستند
هر آنچه آدم ها مي خرند به پرورش هويت شــان 
كمك مي كند. مشــتريان بايد خودشان و آنچه 
مي خواهند باشند را در برند مورد نظرشان ببيند. 
در اين جا ايــن تحول از قدرت به ســمت اعتبار 
محصول انتقال مي يابد كه بايد به صورت هدفمند 
آغاز شود؛ به اين معني كه از ديدگاه آدم ها اعتبار 
شركت تان، نســبت به بزرگي و قدرتش اهميت 
بيشتري دارد. و اگر هدف تان بيشينه سازي سود 
باشد، مســيرتان نادرست اســت. بايد هدف تان 
مستقيما كمك به مشتريان تان باشد. وي اينتل 
را مثال مي زند كه تراشــه هاي رايانه اي مي سازد 

ولي هدف اصلي اش تغيير دنياست. 

۴. آدم ها از »فروخته شدن« متنفرند
آقاي نومير به صراحت مي گويد: »اگر هدف تان فقط 
فروش است، به سرنوشت بدي دچار مي شويد.« بايد 
از معاملات به ارتباطات تحول پيدا كنيد. فروختن 
نبايد تنها هدف تان باشد، بلكه هدف اصلي تان بايد 

ايجاد پيوندهاي عميق تر با مشتريان تان باشد. 

۵. آدم ها »قبيله اي« خريد مي كنند
آقاي نومير مفهوم »قبيلــه اي«- كه اين روزها 
به شكل يك گفتار مشــهور استفاده مي شود- را 
در نخستين كتابش در ۲۰۰۳ به نام لغزش برند 
استفاده كرد. قبيله گروهي از آدم هاست كه مدام 
علايق و اطلاعات شــان را براي هم به اشــتراك 
مي گذارند و در اين مورد علايق مشترك مي تواند 
پيوندشــان با برند شما باشــد. به شكل سنتي، 
در تقســيم بندي بازار، برندها ممكن اســت با 
آدم هاي كاملا متفاوتي ســروكار داشته باشند. 
وي هشدار مي دهد: »اگر تلاش كنيد تا بيش از 
يك قبيله – به ويژه آن هايي كه سلايق متضادي 
داشته باشند - را به سمت خود جلب كنيد، اشتباه 
بزرگي مي كنيد. قانون استاندارد اين است: يك 
برند براي يك قبيله. اگــر قبيله دوم را نيز تحت 
پوشش درآوريد، آن گاه بايد به فكر ساخت دومين 

برندتان باشيد.« 
به شــكل ســنتي، شــركت ها براي خود برند 
مي سازند و سپس مشــتريان را جذب مي كنند؛ 
مشــترياني كه اگر به تعداد كافي بيايند و وفادار 

هم بماننــد، وضعيت 
شــركت را پايدار 

براي  مي كنند. 
تغييــر در نحوه 
تفكرتــان لازم 

 ۱۰ اســت بــه 
توجه  حقيقــت 

كنيد: 

۶. قبيله ها با هم مي جنگند
ديگر ميان شــركت ها جنگي وجود ندارد، بلكه 
اين جنگ بين قبيله هاســت. بنابرايــن درباره 
قبيله هايي كه به ســمت خوب جذب مي كنيد 

و آنهايي هم كه دنبال شان نيستيد، خوب دقت 
كنيد زيرا آنها علايق متفاوتي دارند. اگر هيچ كس 
تنفري از شما نداشته باشد، به اين معني است كه 

شما يك قبيله نيستيد. 

۷. قوي ترين قبيله را انتخاب كنيد
برخي قبيله ها نمي توانند شما را به سمت موفقيت 
ببرند. بنابراين دنبال قبيله اي بگرديد كه آدم ها 
در جستجوي شان هســتند و مي خواهند به آنها 
ملحق شوند و بتوانند كمك تان كنند تا با موفقيت 
رشد كنيد. مثلا شركت اپل دنبال آدم هايي بود 
كه از نظر فناوري داراي ســطح بالايي هســتند 
و بقيه آدم هــا نيز مي خواهند با آنهــا در ارتباط 
باشند. در اين مورد بايد از توليد محصولات بهتر 
به جذب مشــتريان بهتر متحول شويد. ماهيت 
مشتريان تان، آينده شركت تان را تعيين مي كند. 
وي مي گويد: »قبيله مناسبي براي خود انتخاب 

كنيد.« 

۸. قبيله ها از طريق فناوري با هم در 
ارتباط هستند

امروزه آدم ها به دنبال ايجاد ارتباط با افراد هم فكر 
و محصولاتي هســتند كه از نظر فناوري داراي 

سطح بالايي باشند. 

۹. راه هاي ارتباطي را افزايش دهيد
هميشه بايد همان جايي باشيد كه مشتريان تان 

هســتند؛ اين جمله به اين معني است كه تنها 
اســتفاده از يك راه ارتباطي شــما را به نتيجه 

مطلوب نمي رساند. 

۱۰. برندهاي ســيال هميشــه موفق 
هستند

بايد از ايجاد برندهاي ايســتا به سوي برندهاي 
روان تحــول يابيد. برندهــا بايد رشــد كنند، 
گســترش يابند و با اســتفاده از راه هاي موجود 
در رســانه هاي اجتماعي، در مكان هاي جديدي 
جاري شوند. آقاي نومير مي نويسد: »هر برندي 
مانند راوي يك داســتان پيش رونده اســت كه 
قهرمان  آن داستان، مشتريان هستند.«به گفته 
وي، مهم ترين تحول حركــت از توليد محصول 
به سمت توليد معني اســت. در كنار اين تحول، 
بايد تحول ديگري نيز از ســمت فروش محصول 
به ســوي ثبت  مشــتريان در هدف كسب وكار و 
قبيله تان صورت بگيرد. همچنين، به عقيده وي 
بايد شيوه تان را نسبت به مشتريان از حالت تنبيه 
به حمايت تغيير دهيد: شــركت هاي هواپيمايي 
مشتريان شــان را با اضافه  قيمت هــاي بي پايان 
تنبيه مي كنند. شــركت بلاك باســتر )يكي از 
شركت هاي بزرگ كرايه دي وي دي و بازي هاي 
ويدئويــي آمريكا و جهــان( مشــتريانش را به 
جريمه هاي ديركرد تنبيه مي كند ولي نت فليكس 
مشــتريانش را در مقابــل چنيــن ضررهــاي 
غيرضــروري محافظــت مي كند. براي كســب 
 موفقيت در آينده، اين تحــولات برند را به خاطر 

داشته باشيد. 
منبع: بازده

۱۰ حقيقت بازاريابي كه برندتان را متحول مي كنند

فضيلت كسب حلال
کسب حلال

طرح كسب وكار چيست؟
يك طرح كســب وكار ســند مكتوبي است كه 
كسب وكار شما را تشــريح و تحليل مي كند و 
پيش بيني هاي روشن و جزئي نگرانه اي را درباره 
آينده آن ارائه مي كند. طرح كسب وكار همچنين 
به جنبه هاي مالي مربوط به راه اندازي و رشــد و 
توسعه كسب وكار شما نيز مي پردازد: اينكه چقدر 
پول در چه زماني نياز داريد و بازگشت اين پول 
چگونه خواهد بود. طرح كسب وكار پيش نياز اصلي 
راه اندازي هر كسب وكار است. طرح كسب وكار 
همان چيزي است كه بايد به سرمايه گذاران ارائه 
كنيد تا به ســرمايه گذاري روي ايده عالي شما 

ترغيب شوند. 
اما چرا بايد طرح كسب وكار تهيه كنيم؟ به دلايل 

زير: 
۱- طرح كســب وكار به شــما كمك مي كند 
براي كســب وكارتان پول جمع آوري كنيد. اين 
نخستين و مهم ترين و كافي ترين دليل ممكن 
است. سرمايه گذاران براي تصميم گيري درباره 
ســرمايه گذاري روي كســب وكار شما »طرح 
توجيهــي« يا همان طــرح كســب وكارتان را 

مي خواهند. 
۲- نوشتن طرح كسب وكار به شما كمك مي كند 
كه درك كنيد آيا راه اندازي كســب وكارتان را 
ادامه دهيد يا نه؟ طرح كسب وكار برخلاف مدل 
كسب وكار با عدد و رقم و پول سروكار دارد. شما 
موقع نوشتن طرح كسب وكار با بالا و پايين كردن 
ســرمايه و منابع مورد نياز و البتــه درآمدهاي 
احتمالــي، مي توانيد بــه خودتــان و طبيعتا 
سرمايه گذاران قوت قلب بدهيد كه ايده  و مدل 

كسب وكارتان واقعا شدني )Feasible( است. 
۳- طرح كسب وكار به شما كمك مي كند ماهيت 
كسب وكارتان را بهتر درك كنيد. براي نوشتن 
طرح كسب وكار لازم اســت درباره ايده و مدل 
كسب وكارتان حسابي تحقيق كنيد. بنابراين در 
اين تحقيقات مفصل به جزئيات و نيازمندي ها و 

ويژگي هاي كسب وكارتان پي خواهيد برد. 
۴- برنامه ريزي كليد موفقيت است. اين نخستين 
اصل پذيرفته  شده علم مديريت است. اينجا بدون 
دليــل مي پذيريمش. طرح كســب وكار برنامه 
موفقيت شما براي راه اندازي كسب وكارتان است.

الفباي كسب وكار  حرفه اي ها 

امروزه با رونق ارتباطات اينترنتي و مجازي، بخش عمده اي از روابط ما در دنياي 
مجازي اتفاق مي افتد. كمي فكر كنيد: روزانه چند درصد از تعاملات تان در زندگي 

شغلي و شخصي از طريق ايميل و اينترنت و حتي تلفن صورت مي گيرد 
و چند درصد از طريق تعامل رودررو با افراد؟ همين موضوع باعث شده 

است كه سطح توسعه يافتگي مهارت هاي ارتباطات 
ديجيتــال ما بــا مهارت هاي ارتباطــات رودررو و 

مستقيم ما متفاوت باشد. تا به حال فكر كرده ايد 
حرفه اي هــا در دنياي واقعي چطــور ارتباطات 
موثري برقرار مي كنند؟ ۴ مهارت كليدي آنها را 

در اينجا براي شما توضيح مي دهيم: 
خودتان باشيد: در هر جايي و هر محيطي )اعم از 

مجازي و غيرمجازي، در خانه و محل كار و جمع دوستان 
يا هر جاي ديگري( همان كسي باشيد كه هستيد. ثابت 

بودن كليات ويژگي هاي شخصيتي و رفتاري تان، اعتماد ايجاد 
مي كند. پس لطفا همين الان نقاب تان را  برداريد.به چشمان 
طرف مقابل نگاه كنيد و لبخند بزنيد: اين كار باعث مي شود 
تا طرف مقابل متوجه شــود كه به سخنان او گوش مي كنيد و 
براي تان مهم است. لبخند هم احســاس خوبي را به فرد طرف 

گفتگوي تان منتقل مي كند. 
از جادوي »نام ها« استفاده كنيد: من و شما و هر كس ديگري نامي 
دارد. با گفتن نام فرد طرف گفتگوي تان، به او شخصيت مي دهيد: 

»صبح به خير خانم ف« يا »چه نكته جالبي گفتيد آقاي س« 
گوش بدهيد: اين مثل معروف را احتمالا شــنيده ايد: »ما دو 
گوش داريم و يك دهان، بنابراين دو برابر آن چه مي گويي، 

گوش بده.«

۴ مهارت براي ايجاد اعتماد و روابط انساني عميق

جايگاه سازي مجدد
بازار امروز تحت تاثير ۳ عنصر اساســي قــرار دارد: رقابت، تغييــر و بحران. 
»جايگاه ســازي مجدد« راهكاري براي مديريت اين ۳ عنصر اســت. امروزه 
راهكارهاي زيادي براي مقابله با اين ۳ عنصر ارائه داده مي شود كه هركدام از 
آنها در نوع خود ارزشمندند اما جايگاه سازي مجدد شاهراهي براي مقابله با اين 
۳ عنصر است به صورتي كه اگر بخواهيم هر راهكار ديگري را به كار ببريم، بايد 

حتما از مسير شاهراه جايگاه سازي مجدد عبور كنيم. 
جك تروات، يكي از معروف ترين استراتژيست هاي بازاريابي در جهان و نويسنده 
برترين آثار در حيطه بازاريابي است. آثار ايشان به چندين زبان ترجمه شده اند. 
او مبتكر مفهوم »جايگاه سازي« و ديگر مفاهيم مهم در استراتژي هاي بازاريابي 
است. اسِتيو ريوكين، كارشناس برندينگ و همكار قديمي شركت »تراوت و 
شركا« است. او قبلا در نوشتن چند كتاب با تراوت همكاري داشته است. ريوكين 
سخنران برجسته اي در حوزه بازاريابي و ارتباطات است و صدها كنفرانس در 

سراسر جهان برگزار كرده است. 
مفهوم »جايگاه سازي« جزو پركاربردترين مفاهيم كسب وكار در سراسر جهان 
شناخته مي شود اما »جايگاه ســازي مجدد« مفهوم نويني است كه از سوي 
نويسندگان اين كتاب مطرح شده اســت. بايد بدانند كه جوامع انساني تغيير 
كرده و جامعه تبديل به جامعه دانايي محور گشته است و بايد بر اساس نيازهاي 
روز جامعه قدم برداشته شود. رقابت بي رحمانه تر شده، مصرف كنندگان آگاه تر 
شده اند و ارتباطات سريع تر شده  است. اين كتاب به بررسي چگونگي تطبيق، 
رقابت و موفقيت در بازار پرازدحام امروز مي پردازد. جايگاه سازي مجدد شامل 
مجموعه فعاليت هايي است كه شما با كار كردن روي ذهن مشتري احتمالي، آن 
محصول را در ذهن او جاي مي دهيد.كتاب »جايگاه سازي مجدد« نوشته جك 
تراوت و استيو ريوكين نوشته شده، ابوالفضل قلايي و ارمغان هوده شناس آن را 

ترجمه كرده اند و نشر رسا آن را منتشر كرده است.

اضافه كاري خوب است يا بد؟
امروزه اضافــه كاري به عنــوان يكي از 
موضوعات قابل توجه در مديريت منابع 
انســاني، فكــر برخــي از پژوهش گران 
دانشگاهي و سازماني را به خود مشغول 
كرده اســت. اينكه اضافه كاري تا چه حد 
مفيد است و آيا روش اســتفاده از آن با 
ماهيت اين ابزار مديريتي سازگاري دارد 
يا خير، از سوالاتي است كه اين پژوهش گران به دنبال پاسخ آن هستند. 
آنها معتقدند اســتفاده از اضافه كاري به عنوان يكي از ابزارهاي مديريت 

منابع انساني در حداقل ۳حالت زير مجاز است: 
روشــي براي افزايش اســتفاده كارآمد از دارايي هاي ســرمايه اي مانند 

تجهيزات و تاسيسات؛ 
واكنش سريع به حجم كار در مقابل نيازهاي موقت به منابع انساني؛ 

عدم امكان پيش بيني مــدت انجام كار و درنتيجه جبــران آن از طريق 
اضافه كاري. 

علاوه بر وضعيت هاي فوق، در سازمان هاي ايراني يكي ديگر از علل متداول 
اضافه كاری كه مانوس تر است، غيبت همكاران يا كمبود نيرو است. 

نكته مهمي كه در اضافه كاري بايد مورد توجه قرار گيرد )كه معمولا قرار 
نمي گيرد( طراحي و تدوين شاخص هاي بهره وري به اين منظور است كه 
چه ميزان كار در ساعات عادي قابل انجام اســت و چه ميزان در ساعات 
اضافه كاري. فقدان اينگونه شــاخص ها توانايي مديران را در تشــخيص 

مشكلات كارايي و نظارت بر انجام اضافه كاري كاهش مي دهد. 
آنچه مسلم است اين اســت كه بايد نياز به اضافه كاري پيش بيني شده و 
طرح هايي براي آن وجود داشته باشــد. همچنين از عدم سوءاستفاده از 
اضافه كاری بايد اطمينان حاصل كرد و دست آخر اينكه اطلاعات مربوط به 
هزينه ها و توجيه اضافه كاري بايد از طريق يك سيستم اطلاعات مديريت 

همواره در دسترس باشد. 

بهترين روز زندگي
تولدم نزديك بــود. من تــا دو روز ديگر 
وارد ۳۰ سالگي مي شــدم. وارد شدن به 
دهه جديد از دوران زندگــي ام براي من 
نگران كننده بود چــون از اينكه بهترين 
دوران زندگيم را پشت ســر گذاشــته ام، 
مي ترســيدم. هر روز قبل از رفتن به سر 
كار، براي تمرين به ورزشگاهي مي رفتم. 
هر روز صبح دوستم »نيكلاس« را در ورزشگاه مي ديدم كه 79 سال داشت. 
آن روز كه با او احوال پرســي كردم، از حال و هوايم فهميد كه سرزندگي 
و شادابي هر روز را ندارم. پرسيد: چي شــده؟ گفتم: از وارد شدن به سن 

۳۰سالگي احساس نگراني مي كنم.
نيكلاس لبخندي زد و گفت: نگراني ات را درك مي كنم اما من جور ديگري 
به زندگي نگاه مي كنم. وقتي كه كودكي بيش نبودم و در خانه مان تحت 
مراقبت كامل و زير ســايه پدر و مادرم زندگي مي كردم آن دوران بهترين 
دوران زندگي من بود. وقتي به مدرســه مي رفتــم و چيزهاي زيادي ياد 
مي گرفتم، بهترين دوران زندگي من بود. وقتي نخستين بار صاحب شغلي 
شــدم و به خاطر زحمتم حقوق دريافت كردم، آن دوران بهترين دوران 
زندگي من بود. وقتي با همسرم آشنا شدم و عاشقش شدم، بهترين دوران 
زندگي من بود. وقتي بچه دار شديم، آن دوران بهترين دوران زندگي من 
بود. موقعي كه پدري جوان بودم و بچه هايم جلوي چشمانم بزرگ مي شدند، 
آن دوران بهترين دوران زندگي من بود و حالا دوست عزيزم من 79 سال 
دارم، صحيح و سالم هستم، احساس نشاط مي كنم و زنم را به همان اندازه 

نخستين روز كه ديده بودمش دوست دارم. 

معرفی کتاب

يادداشت مدير 

حكايت مديريتي 

براي هر مومني بسيار نيك و پسنديده بلكه لازم 
است كه كســب وكار پاك و حلالي داشته باشد تا 
آنچه را كه مورد احتياج او از روزي و وسايل زندگي 
اســت خود به دســت آورد و اين معني در اخبار 

بسياري تصريح شده است. 

امير مومنان )ع( فرمود: خداي عزوجل به پيامبر 
خود حضرت داود )ع( وحي فرســتاد كه تو نيكو 
بنده اي هستي اگر از بيت المال نخوری و به دست 
خود كار كنی و چيزي بســازی. پــس داود ۴۰ 
روز گريســت و خداوند آهن را فرمــود كه براي 

داود نرم شــود. داود هر روز يك زره مي ســاخت 
و هزار درم مي فروخت؛ پس ۳6۰ زره ســاخت و 
 آنها را بــه ۳6۰ هزار درم فروخــت و از بيت المال

 بي نياز شد.  ابن مسعود از پيامبر گرامي اسلام )ص( 
روايت كرده كه فرمود: »طلب الحلال فريضه علي 

كل مسلم.« بعضي علما گفته اند كه چون حضرت 
رســول )ص( جاي ديگري فرموده: »طلب العلم 
فريضه علي كل مسلم« و در دين علم حلال و حرام 
داريم، مراد از هر دو حديث، يكي است: تا كسي علم 

حلال و حرام نداند، طلب حلال نتواند. 


